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تمامی کارتخوان ها به سامانه مودیان متصل شدند

وصول 65 همت مالیات 
در مرداد ماه

تورم ماهانه خرید 
خودرو منفی شد

5 میلیون نفر جامانده 
سهام عدالت می گیرند

kasbokarnews paper 
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سرمقاله

ضرورت توجه 
به اشتغال روستایی

از  مهاجــرت جمعیــت 
شهر های بزرگ به روستا ها 
علاوه بر رونق روستا منجر به 
ارتقای رفاه روستایی با ایجاد 
اشتغال روســتایی، کاهش بار ترافیکی و ازدحام 
شهر ها نیز خواهد شــد. همچنین انواع آلودگی 
شهر های بزرگ مرتفع می شــود و از این مهمتر 
بیش از نصف منابع هزینــه ای جامعه که صرف 
مقابله با پدیده ازدحام می شود، آزاد خواهد شد. لذا 
لازم است مسکن روستایی و ایجاد شغل در روستا 
را همراه هم دنبال کنیم. این موضوع نیازمند پیاده 
سازی الگوی به نام الگوی توسعه قطب های های 

تولیدی روستا محور...

  عبدالمجیــد شــیخی، 
اقتصاددان
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زارع پور مطرح کرد:

تلاش برای راه اندازی 
شبکه اطلاعات تا پایان سال  

سقف وام اشتغال روستایی 500 میلیون تومان شد

کاهش نرخ  بیکاری  در  روستاها
صفحه3

صفحه4

افزایش   بودجه  حمایتی  دانش بنیان ها
۴۰۰   اقدام   حمایتی   دانش بنیان ها   به   دستگاه ها   ابلاغ   شد

وزیر ارتباطــات و فنــاوری اطلاعــات گفت: در 
کشــورهایی به وسعت جمهوری اســلامی ایران 
اجرای طرح شبکه اطلاعات ۱۰ سال زمان نیاز دارد 
که ما قصد داریم این حجم از کار را تا پایان ســال 
۱۴۰۴ انجام دهیم و در این مسیر نیازمند همراهی 
شــهرداری ها هستیم.  عیســی زارع پور در جلسه 
شورای اداری استان قزوین درخصوص شبکه ملی 
اطلاعات، اظهار کرد: متأسفانه در جامعه ما اجرای 
شــبکه ملی اطلاعات اینگونه در ذهن ها جانمایی 
شــده که پس از این طرح، اینترنت قطع می شود؛ 
در صورتی که ما با راه اندازی این شبکه قصد داریم 
در گســتره جمهوری اســلامی خدمات اینترنتی 
پرســرعت، با کیفیت و امن به مردم ارائه کنیم، در 
کشورهای پیشــرفته نیز ایجاد چنین شبکه های 
دنبال می شــود.  وی تصریح کرد: در ابتدای دولت 
سیزدهم طرح شبکه اطلاعات ۲۳ درصد پیشرفت 
داشت که خوشبختانه هم اکنون ۶۳ درصد پیشرفت 
دارد و این آمار به این معناســت کــه در کمتر از ۲ 
سال توانســته ایم یک و نیم برابر شاهد افزایش در 
این طرح باشــیم تا عدم وابستگی سرویس داخلی 
به بین المللی را رقم بزنیم.  وی افزود: تاکنون برای 
بومی سازی تجهیزات کشور ۳ هزار میلیارد تومان 
هزینه کرده ایم و به دنبال راه اندازی شبکه پر سرعت 
در کل کشــور هســتیم.  وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات خاطرنشان کرد: برای دسترسی و سهولت 
ارتباطات مردم به شبکه ملی اطلاعات ۷ اپراتور را 
بســیج کرده ایم تا خدمات اینترنتی باکیفیت تری 
به مردم ارائه دهیم.  وی عنــوان کرد: هم اکنون در 
۱۲۰۰ شهر اپراتور مشخص شده، با ۴۰۰ شهرداری 
قرارداد منعقد شده و در ۱۲۰ شهر کار تجهیز به فیبر 
نوری آغاز و در ۲۰ شهر از این طرح بهره برداری شده 
است، به طور کلی هم اکنون برای ۳ میلیون و ۵۰۰ 

هزار خانوار امکان استفاده از...

اجتماعی

مدیرکل دارو و مواد تحت کنترل سازمان غذا و دارو با 
تاکید بر اینکه تا زمان ابلاغ آیین نامه های مربوط، فروش 
دارو از طریق پلتفرم های آنلاین تخلف اســت، گفت: 
در این زمینه پیگیری  تخلفات قبلی هم ادامه دارد و 
پرونده این تخلفات باز است.  دکتر محمد پیکان پور 
درخصوص فروش دارو در پلتفرم های آنلاین، گفت: تا 
زمانی که تنظیم مقررات مربوطه در این زمینه از سمت 
وزارت بهداشت ابلاغ نشده است، هرگونه فروش دارو 
در پلتفرم های مربوطه غیرقانونی است. روند پیگیری 
قضایی از سوی سازمان غذا و دارو تغییری نکرده و از 

تخلفات مربوطه چشم پوشی نمی شود.
وی با تاکید بر اینکه تخلف در هر سطحی که رخ دهد 
باید تحت پیگیری قرار گیرد، اظهار کرد: سازمان غذا 
و دارو متعهد به این است که در اسرع وقت آیین نامه 
و ضوابط مربوطه را تکمیل، تنظیــم و ابلاغ کند تا 
جامعه ضمن برخورداری از مزایــای این موضوع، از 
آفات مترتب بر این فرایند که می تواند آسیب جدی بر 

سلامت مردم در پی داشته باشد، حفظ شود.
مدیرکل دارو و مواد تحت کنترل سازمان غذا و دارو، 
ادامه داد: مصوبه ابلاغی ستاد تنظیم بازار از سال قبل 
بر ممنوعیت عرضه دارو در پلتفرم های دیجیتال بدون 
اخذ مجوزات لازم از وزارت بهداشت تاکید داشته و 
با توجه به اسناد بالادستی باید زیرساخت های فنی 
و الکترونیکی لازم جهت تضمیــن ارائه خدمات با 
کیفیت به بیماران در این مسیر فراهم شود و امکان 
نظارت کامل بر آن برقرار باشد. شایسته نیست نهادی 
به اســتناد اصول اقتصاد بازار، الزامات پذیرفته شده 
جهانی اقتصاد سلامت را نادیده گرفته و کسب و کار 
را بدون رعایت استانداردها بر تضمین سلامت مردم 

در اولویت بداند.
او تاکید کرد: به عنوان مثــال کاری که در برخی از 

پلتفرم ها انجام می شود نه مبداء تامین دارو را مشخص 
کرده اند و نه چارچوبی دارد که دارو ) به جز داروهای 
OTC( در قالب پرونده الکترونیک سلامت به دست 
مردم برســد. این کار در حال حاضر تخلف اســت و 

پرونده آن هم باز است.
وی افزود: پلتفرم مربوطه مدعی می شود که صرفا به 
عنوان ارسال کننده دارو عمل می کند و با داروخانه ها 
قرارداد دارد و در واقع مدعی است که تخلفات گزارش 
شــده مبنی بر فروش داروهای غیرمجاز، مخدر و... 
متوجه داروخانه ها اســت؛ درحالی کــه در مرجع 
قضایی نتوانسته این موضوع را ثابت کند و رای دادگاه 
مبنی بر آن بوده که مبداء داروی قاچاق خود پلتفرم 
مربوطه بوده است و نه داروخانه  که برای این موضوع 
هم جریمه شــده اند و ســازمان غذا و دارو به عنوان 
دستگاه ناظر الزام دارد که هرگونه تخلف را به دستگاه 

قضا ارجاع دهد.
او با بیان اینکه نقش مسئول فنی داروخانه در عرضه 
دارو به بیماران بی بدیل و غیرقابل انکار است، تصریح 
کرد: اینکه دارو بدون نظارت مسئول فنی به دست 
مصرف کننده برسد و الزامات حمل دارو رعایت نشود، 
پذیرفتنی نیست؛ چرا که از یک سو متخصص مربوطه 
نمی تواند توصیه های لازم را به بیمار گوشزد کند و از 
سوی دیگر ممکن اســت اصول زنجیره سرد دارو به 

درستی رعایت نشود.
مدیرکل دارو و مواد تحت کنترل سازمان غذا و دارو 
در خاتمه افزود: متاســفانه توزیــع داروهایی مانند 
داروی ســقط جنین در برخــی پلتفرم های آنلاین 
صورت می گیرد که این موضوع اساسا با سیاست های 
کلان کشــور و کلیه مبانی موجود مغایر است. ارائه 
دارو باید با الزامــات خاص خود صــورت گیرد که 

دستورالعمل های آن در حال تدوین است.

صنایع دســتی با ظرفیت های ویژه برای اقتصاد 
درون زا توانسته در ۲سال گذشته از محل اعطای 
مجوزهای کارگاهی و تولیدی۱۸۱ هزار و ۱۵۰ 
اشتغال در کشور ایجاد کند، حوزه ای که گردش 
مالی سالانه آن ســالانه ۹هزار میلیارد است و 
ارزش صادرات محصــولات آن از ۴۶۱ میلیارد 
دلار عبور کرده اســت. هفته اول شــهریورماه 
همزمان با هفته دولت شاخص زمانی مناسبی 
برای ارزیابــی عملکرد و فعالیت دولت اســت، 
دولت ســیزدهم به نیمه عمر خود رسیده است 
و اکنون دیگــر می توان منصفانه تــر اقدامات و 
دستاوردهای دســتگاه های دولتی را سنجید، 
یکی از ایــن حوزه ها هنرهای ســنتی و صنایع 
دستی است، که از مهمترین بخش های وزارت 
میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی 
است که همیشه منتقدانی دارد. بخشی که مریم 
جلالی دهکردی با عنوان معاون صنایع دســتی 
و هنرهای ســنتی این وزراتخانه جوان، سکان 

هدایت آن را بر عهده دارد.
ایران جزو ســه کشــور برتر جهــان در حوزه 
صنایع دستی است، و در این دو سال )در دولت 
سیزدهم( حضور در بازارهای جهانی و حمایت 
از صنایع دستی و صنایع فرهنگی به عنوان یک 
فرصت مغتنم و ارزشمند بازتعریف شده است، 
طبق گزارش ها گردش مالی صنایع دستی ایران 
۹ هزار میلیارد تومان در ســال اســت و ارزش 
صادرات محصولات صنایع دســتی ایران را در 
ســال گذشــته از مرز ۴۶۱ میلیارد دلار عبور 

کرده است.
از طرفی بیش از ۷۰ تشکل صنفی صنایع دستی 
بــالای ۱۰۰ نفر در کشــور فعالیت هســتند، 
درآمدی که خانــواده بزرگ صنایع دســتی با 
جمعیــت ۲.۵ میلیون نفری و کــه حدود ۱.۵ 
میلیون نفر آن به صورت رســمی شناســایی و 
ثبت مشاغل شــده اند. البته در دولت سیزدهم 
با فعالیت سامانه مشاغل و صدور مجوزها، ۵۲۰ 
هزار نفر به  عنوان هنرمند صنایع دستی در این 

سامانه ثبت شده اند.
صنایع دســتی و هنرهــای ســنتی یکــی از 
جذاب ترین راه ها برای شناخت جهان فرهنگی 
و هنرمندانه اقــوام و ملت ها و آغازی برای رونق 
گردشــگری اســت که ارتباط مســتقیمی با 
درآمدزایــی و رونق اقتصادی دارد. شناســایی 
و ثبت ۲۹۹ رشته صنایع دســتی نشان از غنا و 
اصالت هنرهای ســنتی و صنایع دســتی ایران 
است، که در دو سال گذشته ۳۵ رشته در حال 
فراموشی صنایع دستی در سراسر کشور باززنده 
سازی شد، این در حالی است که با الکترونیکی 
شــدن فرآیند صدور مجوزها )مشاغل خانگی( 
۲۵۵ رشته اعلان محور شــده اند، همچنین در 

دوسال گذشته با صدور مجوز فعالیت کارگاه های 
تولید، امکان ایجاد اشتغال برای ۱۸۱ هزار و ۱۵۰ 

نفر فراهم شد.
در یکســال اخیر ۹ میلیارد تومان تســهیلات 
بلاعوض و ۷۴ میلیارد تومان تسهیلات کم بهره 
در زمینه حمایــت از صنایع دســتی پرداخت 
شد. از ســوی دیگر اگر چه در ســال ۹۷ بیمه 
صنعتگران بعد از پنج ســال توقف دوباره آغاز 
شد و در حوزه بیمه صندوق روستایی و عشایری 
۴ هزار نفر بیمه شــده اند اما همچنان ۱۷ هزار 
نفر در نوبت بیمه قــرار دارند و بیمه این گروه از 
هنرمندان هنوز مســأله اصلی است، که با طبق 
دستور رئیس جمهوری، بیمه ۱۰ هزار هنرمند 
صنایع دستی در دستور کار دولت سیزدهم قرار 

گرفته است.
یکی دیگر از دســتاوردهای مهم جلوگیری از 
حذف ماده ۱۴۲ قانون معافیت از بیمه و معافیت 
مالیات بــر ارزش افزوده برای خانــواده بزرگ 
صنایع دستی کشور بود. همچنین تعرفه برق و 
آب کارگاه ها از تجاری به صنعتی تبدیل شد. در 
دو سال گذشته ۲۳ شهر و روستای صنایع دستی 
)۱۶ شهر و ۷ روستا( ثبت ملی شده اند، تا قبل از 
دولت سیزدهم جمعاً ۵۰ شهر و روستا ثبت ملی 
شده بود و اکنون ۷۳ شهر و روستای ملی ثبت 

شده است.
همچنین از سال گذشته پس از سه سال توقف 
به دلیل شیوع کرونا، پرونده ۴ شهر برای ثبت در 
شورای جهانی صنایع دستی تکمیل شد، بهمن 
و اسفند ماه سال گذشته ارزیابان شورای جهانی 
صنایع دستی )WCC( به ایران آمدند و از چهار 
شهر دزفول، بوشــهر، کاشان و رشــت بازدید 
کردند) دزفول شــهر جهانی کپوبافی، بوشهر 
شهرجهانی عبابافی، کاشــان شهر منسوجات 
و رشت شــهر جهانی صنایع دستی(؛ که پس از 
ارزیابی کارشناسان بین المللی، دو شهر کاشان 
)شهر جهانی منسوجات سنتی( و دزفول )شهر 

جهانی کپوبافی( ثبت شدند.
در دو ســال گذشته از شــورای جهانی صنایع 
دستی، ۳۸ مهر اصالت بین المللی به آثار ایرانی 
اعطا شــده اســت، همچنین با تشکیل شورای 
داوری در ۹ منطقه کشــوری، ۵۹۵ مهر اصالت 
ملی به محصــولات صنایع دســتی و هنرهای 
سنتی اعطا شده است. تاکنون دو دوره جشنواره 
صنایع دستی فجر )سال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ ( 
برگزار شده است، جشنواره هایی که هنرمندان 
صنایع دستی را از سراســر کشور دور هم جمع 
کرد تا فاخرترین آثارشان را به نمایش بگذارند، 
۶ دوره از این جشنواره ملی و در رویکردی تازه 
 هفتمیــن دوره آن در بهمن ماه ســال ۱۴۰۱ 

بین المللی برگزار شد.

عضو کمیسیون اجتماعی مجلس با تاکید بر اینکه 
باید یک راه بینابینی انتخاب کنیم تا مشکل مشمولان 
غایب برطرف شود، گفت: تعیین تکلیف مشمولان 
غایب حتماً خرید و تهاتر مالی نیســت بلکه یکی از 
راه های این کار خرید اســت؛ می توان در این زمینه 
راهکارهایی نظیر الزام برای مشارکت های اجتماعی و 

انجام اقدامات عام المنفعه را در نظر گرفت.
حسین حاتمی با تاکید بر لزوم ساماندهی وضعیت 
مشمولان غایب گفت: موضوع مشمولان غایب بخشی 
از واقعیت های جامعه ماست و این افراد کسانی هستند 
که به هر نحوی در مقطعی که باید به دوران خدمت 
سربازی اعزام می شدند، به دلیل وجود مشکلاتی در 
زندگی خود نتوانستند دوران وظبفه عمومی را انجام 
دهند و مشمول برخی از محرومیت های اجتماعی 
شــده اند. وی با بیان اینکه »باید یــک راه بینابینی 
انتخاب کنیم تا هم مشکل مشمولان غایب برطرف 
شــود و هم حاکمیت با شــهروندانی طرف حساب 

شود که وضعیت شان مشــخص است«، اظهار کرد: 
وقتی شخصی در زندگی خود دچار مشکل می شود 
و نمی توانــد از خدمات اجتماعی به نحو مناســبی 
برخوردار شــود، این وضعیت روی هم انباشته شده 
و حاکمیت را با شهروندانی که تکلیف شان با خود و 
جامعه مشخص نیســت، درگیر می کند؛ در همین 
راستا معتقدم که برای برون  رفت از این موضوع حتماً 

باید تدبیری اندیشیده شود.
این عضو کمیسیون اجتماعی مجلس تاکید کرد: یکی 
از دلایلی که در پایان هر ســال و در زمان رسیدگی 
به لایحه بودجه در مجلس موضوع مشمولان غایب 
مطرح می شود، این است که به این موضوع از منظر 
مالی نگاه و به عنوان یکــی از منابع درآمدی مطرح 
می شود؛ این کار غلطی است چراکه نمایندگان نیز 
با این ذهنیت که این اقدام نوعی خدمات فروشــی 
و تبعیض اســت با آن مخالفت می کنند. من به این 

موضوع فراتر از مسائل مالی نگاه می کنم.

سفیر جمهوری اســلامی ایران در عراق با بیان 
اینکه ســال گذشــته یکی از مشــکلات ما در 
راهپیمایی اربعین حســینی، نبود آب و یخ به 
اندازه کافی بود و این موضوع به خاطر گرمای هوا 
مشکلاتی را برای زائران اربعین ایجاد کرد، گفت: 
امسال با تدابیری که اندیشیده شده این مشکل 
به مقدار زیادی رفع شــده و ان شاءالله زائران در 
این ارتباط با مسائل کمتری روبه رو خواهند شد.

محمدکاظم آل صادق با بیان اینکه ستاد اربعین 
حسینی در عراق و ستاد مرکزی اربعین حسینی 
در تهران از مدت ها قبل جلســات خود را برای 
هماهنگی و پیشبرد امور در جریان راهپیمایی 
اربعین حسینی آغاز کرده اند و طراحی و تدابیر 
لازم را در قالب تشکیل  قرارگاه ها و کمیته های 
مختلف انجــام دادند، گفت: امســال همچنین 
شاهد برگزاری جلســات متعددی بین مقامات 
ایران و عراق از سطح وزیران کشور تا مسئولان 
کمیته ها و ســتادهای اربعین دو کشور بودیم تا 
در مورد مشکلات و کاستی ها صحبت و رایزنی 
شود و جهت رفع آنها تدابیر لازم اندیشیده شود.

وی در بخش دیگری از گفت وگوی خود با بیان 
اینکه سال گذشته به خاطر گرمای شدید هوا ما 
مشــکل تامین آب و یخ برای زائران را داشتیم، 
اظهار کرد: با تدابیری که اندیشــیده شده این 
مشکل برای ســال جاری تا این لحظه برطرف 

شده است و آب و یخ به اندازه کافی وجود دارد. 
چنانکــه کارخانه های یخ در مرزهــای ایران و 
همچنین نقاطی از عراق توســط ستاد اربعین و 
موکب ها راه اندازی شده و آب و یخ به اندازه کافی 

ذخیره شده است.
این دیپلمات ارشــد جمهوری اسلامی ایران با 
بیان اینکه در سال گذشته در حوزه حمل ونقل 
زائران در داخل عراق مشکلاتی داشتند، تصریح 
کرد: در ســال جاری با رایزنی های انجام شده، 
دولت عراق و ما، خودروهای زیادی را در مرزها 
پیش بینی کردیــم که زائــران را منتقل کنند 
بنابراین ما مانند ســال گذشــته موضوع توقف 
زائران بــه خاطر نبود وســایل حمل ونقل برای 

جابه جایی را ان شاءالله نخواهیم داشت.
وی همچنین بــا بیان اینکــه در مرزهای ایران 
و عــراق بــا هماهنگــی دو کشــور گیت های 
گذرنامه افزایش پیدا کرده اســت و این موضوع 
در روان ســازی عبور زائران از مرزها موثر بوده 
اســت، اظهار کرد: در هماهنگی خوبی که بین 
پلیس گذرنامه دو کشــور ایران و عراق صورت 
گرفته اســت، ما در مرز مهران و زرباطیه عراق 
از تکنولوژی های نوین برای چــک گذرنامه ها 
استفاده می کنیم و همانطور که گفتم این موضوع 
در روان سازی عبور زائران و عدم معطلی آنها در 

گیت ها موثر بوده است.

دبیر شــورای نگهبان گفــت: راهپیمایی باعظمت 
اربعین نعمت بی بدیل خداوند اســت و این اجتماع 
مومنان و حقیقت طلبان قطعاً پیروزی نهایی جبهه 
حق بر جهان سلطه را ســرعت خواهد بخشید. به 
گزارش پایگاه اطلاع رسانی شورای نگهبان، آیت الله 
احمد جنتی دبیر شورای نگهبان در ابتدای جلسه 
این شورا ضمن گرامیداشت سالروز شهادت رجایی و 
باهنر و هفته دولت اظهار داشت: شهادت این عزیزان 
که مهم ترین ویژگی آن ها خدمت خالصانه به مردم 
بود، اثبات می کند که ادعای دلسوزی دشمنان برای 
مردم ایران یک دروغ بزرگ اســت و مردم هوشیار و 
بصیر ایران اسلامی هیچگاه این ادعای کذب آن ها را 

باور نخواهند کرد.
وی خاطرنشــان کرد: از نگاه استکبار جهانی، مردم 
مســلمان ایران که با انقلاب اســلامی نشان دادند 
حاضر به تسلیم در برابر مناسبات ظالمانه نیستند، 
سزاوار جنایات بی رحمانه و غیرانسانی مانند حمله 
نظامی، اعمال تروریســتی، تحریم های اقتصادی و 
رفتارهایی از این دست هستند. جنتی عنوان کرد: 
دشــمنان مردم مومن و مقاوم ایران اســلامی نیز 
فهمیده اند که نمی توانند مانع از حرکت رو به  جلوی 

ایران سربلند شوند.
دبیر شــورای نگهبان در همین رابطه از »سخنان 

امیدآفرین رهبر معظم انقلاب« نیــز قدردانی کرد 
و گفت: بر خود لازم می دانم از بیانــات اخیر و نگاه 
امیدآفرین مقام معظم رهبری تشــکر کنم. یکی از 
بزرگترین عوامل حرکت ایران اســلامی به ســوی 
عزت و سربلندی، رهبری الهی ایشان بوده است که 
در روزهای سخت، نور امید را در دل مردم زنده نگه 
داشته اســت. جنتی در بخش دیگری از سخنانش 
به اربعین حسینی )ع( اشــاره کرد و بیان داشت: در 
آستانه اربعین حسینی هستیم. شور مشتاقی در دل 
شیفتگان حضرت ابا عبدالله  الحسین )ع( غوغا برپا 
کرده است. برخی به کاروان پیاده روی به سوی حرم 
آن حضرت پیوسته اند. برخی در روزهای آینده پای 
در این مسیر نورانی می گذارند و برخی که به هر دلیل 
امکان حضور در این اجتمــاع عظیم معنوی ندارند، 
دل های مشتاق شــان را روانه این راه می کنند. وی 
تاکید کرد: راهپیمایی باعظمت اربعین نعمت بی بدیل 
خداوند است و این اجتماع مومنان و حقیقت طلبان 
قطعاً پیروزی نهایی جبهه حق بر جهان ســلطه را 

سرعت خواهد بخشید. 
دبیر شورای نگهبان در پایان برای  آن هایی که پای 
در این راه نهاده اند آرزوی سلامتی و بهره مندی از این 
فیض عظیم کرد و از آنان خواست در این سفر معنوی 

به یاد عاشقان جامانده از این سفر هم باشند.   

گذرنامه های زیارتی صرفا برای ایام اربعین استتوزیع داروی سقط  جنین در برخی پلتفرم های آنلاین 

اجتماع اربعین پیروزی جبهه حق را سرعت می بخشد

سياسیفرهنگی 

بیش از ۱۸۱هزار اشتغال صنایع دستی ایجاد شد

وضعیت مشمولان غایب ساماندهی شود



اقتصاد2
ایران

مطالبات بانک هــا از دولت به 
۵۰۰ همت رسید

مدیــران عامــل بانک هــا وصاحبنظــران 
اقتصادی در نخستین میزگرد تخصصی علل 
ناترازی بانک ها و شــیوه های تامین مالی در 
سی وســومین همایش بانکداری اسلامی به 
بررسی راهکارهای برون رفت از آن پرداختند. 
در این جلسه اعلام شــد: مطالبات بانک ها از 
دولت به ۵۰۰ همت رسیده است. به گزارش 
تســنیم، در این میزگــرد تخصصی جمعی 
از مدیــران عامل بانک ها، رئیس کل اســبق 
بانک مرکزی و صاحب نظــران اقتصادی به 
بیان نظرات خود در خصوص دلایل ناترازی 
 بانک ها و ارائــه راهکارهایی بــرای کاهش

 آن پرداختند. 
 پرویز عقیلی کرمانی، رئیــس هیات مدیره 
بانک خاورمیانه در این میزگرد با اشــاره به 
4 ابر بحران مالی و بانکی دنیا در ســال های 
1984، 1996، 2۰۰8 و 2۰23 گفــت: در 
تمام این مــوارد دارایی هــای بانک ها بلند 
مدت بــوده و بدهی هایشــان کوتــاه مدت 
شــده اســت. لذا عدم همخوانــی منابع و و 
مصارف بانک ها دلیل اصلــی ایجاد ناترازی 
 اســت و ما با باید تلا ش کنیم از این وضعیت 

بر حذر باشیم.
ولی الــه ســیف رئیــس کل اســبق بانک 
مرکزی، با بیــان اینکه اصلاح نظــام بانکی 
باید بــا اصلاح توقعــات از این نظــام همراه 
باشد گفت: بانک نقش واسطه گری وجوه را 
دارد و ضروری اســت این مهم را به سرعت 
و کم هزینــه انجام دهد. امــا دلایل ناترازی 
بانک ها در واقع شــامل ناترازی در بدهی ها 
 و دارایی ها، ناترازی در سود و زیان و ناترازی 

در نقدینگی است.
وی افزود: دارایی های غیــر مولد در فعالیت 
بانک نقشــی ندارند و خاصیتــی برای بانک 
ندارند. لذا باید از ســمت دارایی های سمی و 
غیر ضرور و به ســمت دارایی های نقدشوند 
ه حرکت کرد. سیف، تخلیه ترازنامه بانک ها 
از دارایی های بد، توقف زیــان دهی بانک ها 
از طریــق اصلاح نــرخ ها و ایجاد ســازوکار 
نظارتی و تقویت نظارت بانک مرکزی و تعبیه 
سازوکاری شبیه IFRS را از راهکارهای برون 

رفت از ناترازی بانک ها دانست. 
وی خاطرنشــان کرد: اصلاح نظــام بانکی 
ضرورتی قطعی است چراکه هر چند سال یک 
بار ما دچار شوک های ناشی از تورم و نقدینگی 
می شــویم و لذا باید زاویه دیدمان را اصلاح 
کنیم. پیمان نوری، معاون اقتصادی دادستان 
کل کشور با بیان اینکه ناترازی به معنای دست 
درازی است گفت: این امر شامل برخی موارد 
همچون استقراض مســتقیم و غیرمستقیم 
توســط دولت، تســهیلات تکلیفی، تکالیف 
بانک ها بــرای خرید و فــروش اوراق امهال، 
جابجایی وجوه به بانک و تصمیمات خارج از 
نظام بانکی است. وی خاطرنشان کرد: بانک 
مرکزی در دوره اخیر به دنبال آن است ناترازی 
به حداقل برسد البته نیاز است مجموعه ارکان 
نظام تصمیم بگیرند و نگرش کلی نســبت به 

نظام بانکی تغییر کند .

افزایش درآمد گمرکی به ۶۴ 
همت در ۵ ماهه سال 

گمرک ایران از افزایش درآمد و وصولی های 
گمرک به 64۷ هزار و 4۵۰ میلیارد ریال در 
۵ ماهه ســال جاری خبر داد. میزان حقوق 
ورودی وصولی کالاها در ۵ ماهه اول ســال 
14۰2 به میزان 214 هــزار و 336 میلیارد 
ریال بود که از افزایش 6۵ درصدی نسبت به 

مدت مشابه سال قبل برخوردار بود.
بنابراین گزارش، میزان حقوق ورودی وصولی 
کالاها به علاوه خودرو، گوشــی تلفن همراه 
بالای 6۰۰ دلار و 22 ردیف درآمدی گمرک 
در مدت یاد شده به 292 هزار و ۵۰3 میلیارد 
ریال رسید که نسبت به مدت مشابه سال قبل 

۷4 درصد رشد داشته است.
این گزارش حاکیســت، همچنیــن میزان 
مالیات بر ارزش افزوده وصولی گمرک از محل 
کالاهای وارداتی در ۵ ماهه اول سال 14۰2 
به میزان 3۵4 هــزار و 94۷ میلیارد ریال بود 
که نسبت به مدت مشابه سال قبل 9۷ درصد 
افزایش نشان می دهد. این گزارش می افزاید: 
جمع کل وصولی گمرک جمهوری اسلامی 
ایران در ۵ ماهه اول سال جاری به 64۷ هزار 
و 4۵۰ میلیارد ریال رسید که نسبت به مدت 

مشابه سال قبل 86 درصد رشد داشت.

اخبار

معاون فناوری های نوین 
بانــک مرکزی گفــت: با 
مصــوب شــدن قانــون 
پایانه های فروشــگاهی و 
ســامانه مودیان از مرداد 
ماه 14۰1 تمام دستگاه های کارتخوان به پرونده 
مالیاتی متصل شــدند. مهــران محرمیان، معاون 
فناوری های نوین بانک مرکزی با اعلام اینکه تمامی 
کارتخوان ها به ســامانه مودیان ســازمان مالیاتی 
متصل هســتند، گفت: در شــبکه پرداخت کشور 
شفاف ســازی صورت گرفته اســت و تعداد سرانه 
دستگاه کارتخوان در کشــور ما جزو بهترین ها در 

جهان است.
وی افزود: شــمولیت مالی ما جــزو بهترین ها در 
دنیاســت و در ســطح یک قرار می گیــرد یعنی 
هم سطح کشورهای اروپای غربی و آمریکای شمالی 
که در گزارش های جهانی هم به این نکته اشاره شده 
است. معاون فناوری های نوین بانک مرکزی تصریح 
کرد: با مصوب شدن قانون پایانه های فروشگاهی و 
ســامانه مودیان از مرداد ماه 14۰1 تمام دستگاه 

های کارتخوان به پرونده مالیاتی متصل شدند.
وی با اعلام اینکه تفکیک حســاب های تجاری و 
غیرتجاری به سرانجام رسید، گفت: اتصال ابزار های 

پرداخت به پرونده های مالیاتی اقدام مهمی بود که 
در این دوره انجام و باعث افزایش شفافیت شد. البته 
از مرداد 14۰1 هیچگونه ابزار پرداختی نداشتیم که 

به پرونده مالیاتی متصل نباشد.
محرمیان افزود: جداســازی حساب های تجاری از 
غیرتجاری نیز انجام گرفــت و تمام بانک ها در این 
زمینه فعال شدند. مشــوق هایی نیز برای فعالانی 

که با شــفافیت کار می کنند درنظر گرفتیم که با 
آسودگی خیال، بیش از پیش از ابزار های پرداخت 

بهره ببرند.
اما براســاس اعلام ســازمان مالیاتی، درآمدهای 
مالیاتی ۵ ماهه ســال جاری نسبت به دوره مشابه 
سال قبل رشــد ۵2 درصدی را نشــان می دهد. 
سازمان امور مالیاتی کشــور جزئیات درآمدهای 

مالیاتی پنج ماهه سال جاری را اعلام کرد؛ در پنج 
ماهه سال جاری در مجموع بالغ بر 282 هزار میلیارد 
تومان درآمد مالیاتی وصول شده که نسبت به مدت 
مشابه سال قبل )18۵ هزار میلیارد تومان(، رشد 
۵2 درصدی و نســبت به بودجه مصوب تحقق نود 

درصدی )9۰درصد( را نشان می دهد.
بنابراین گزارش، در پنج ماهه نخست سال جاری 
بیش از 18۰ هزار میلیارد تومان از محل درآمدهای 
مالیات  های مستقیم وصول شــده که مشتمل بر 
مالیات بر اشــخاص حقوقی با 111 هزار میلیارد 
تومان، مالیات بر درآمدها با ۵۷ هزار میلیارد تومان، 
مالیات بر ثروت با 12 هزار میلیارد تومان می باشد. 
همچنین در پنج ماهه ســال جاری، بیش از 1۰1 
هزار میلیارد تومــان از محل مالیات بــر کالاها و 

خدمات وصول گردیده است.
براساس گزارش ســازمان امور مالیاتی کشور، در 
طی یک ماه )مردادماه ســال جــاری( بیش از 6۵ 
هزار میلیارد تومان درآمد مالیاتی وصول شده که 
نسبت به دوره مشابه ســال قبل )حدود 41 هزار 
میلیارد تومان(، رشد ۵9 درصدی و نسبت به بودجه 
مصوب تحقق صد و شش درصدی )1۰6درصد( را 
نشان می دهد و از کل وصولی یک ماهه، بیش از 4۷ 
هزار میلیارد تومان از محل درآمدهای مالیات  های 
مستقیم و بیش از 18 هزار میلیارد تومان از محل 

مالیات بر کالاها و خدمات وصول گردیده است.

تمامی کارتخوان ها به سامانه مودیان سازمان مالیاتی متصل شدند

وصول 65 همت مالیات در مرداد ماه

تورم ماهانه خرید خودرو منفی شد
تورم ماهانه خرید وسایل نقلیه در بازار خودرو 
در چهارمین ماه متوالی با منفــی 1.۷ درصد 
شد. بر اســاس آخرین گزارش شاخص قیمت 
مصرف کننده مرکز آمار ایران، تورم ماهانه خرید 
وسایل نقلیه بازار خودرو در مردادماه امسال با 
1.۷ درصد منفی اعلام شد. همچنین این نرخ 
تورم در ماه های تیر 3.1 درصد، خرداد 8 درصد 

و شهریور ماه 2.9 درصد به ثبت رسیده است.
نرخ تــورم ماهانه خریــد وســایل نقلیه در 
مردادماه امسال در دولت سیزدهم در حالی 
کاهش پیدا کــرد که این آمــار در مرداد ماه 
سال 14۰۰ همزمان با فعالیت دولت دوازدهم 
به ۵.8 درصد رســیده بود. همچنین در ماه 
های تیر، خرداد، اردیبهشــت سال 14۰۰ به 
ترتیب نرخ تورم ماهانه خرید وســایل نقلیه 
3.۵، 2.۷ و ۰.3 درصد بود. دولت ســیزدهم 
با اعمال سیاســت های حذف دلالی در بازار 
خودرو، کنترل قیمت ها و عرضه خودروها از 
طریق سامانه یکپارچه خودرو منجر به کاهش 
قیمت خودرو و وســایل جانبی شــده است. 
اکنون پیش فروش های خودرو از طریق سامانه 
یکپارچه انجام می شــود، مطابق قراردادهای 
منعقد شده بین خودرؤســازان و مشتریان، 
تحویل خودروها بر اساس قیمت های روز درب 
کارخانه است و مشتریان خودروها را به قیمت 

مصوب فعلی دریافت خواهند کرد.
یکی دیگر از دلایل اصلی کاهش قیمت های 
خودروها به ویژه خودروهای مونتاژی بر اساس 
افزایش عرضه و تحویل خــودرو و همچنین 
تصویب لایحه دوفوریتی واردات خودروهای 
کارکرده و واردات خودروهای وارداتی است. 
همچنین ثبات نســبی اقتصاد کلان، کاهش 
نوسان های شــدید در بازار ارز و خروج سفته 
بازان از بازار خودرو باعث شکســته شــدن 
قیمت ها به ویژه در بخش وســایل نقلیه شد 
ضمن اینکه این روند کاهش قیمت ها در بازار 

خودرو نمایان است.

۵میلیون نفر جامانده ســهام 
عدالت می گیرند

وزیر اقتصاد با بیان »فهرســت افراد مستحق 
برای دریافت ســهام عدالت بروزرسانی شده 
است و روز گذشته نامه جدیدی برای معاون 
اول جهــت طــرح در هیئت دولت ارســال 
کردیــم« گفــت: در مجموع بــرای حدود 
4.۵میلیون تا ۵میلیون نفــر پیش بینی ارائه 

سهام انجام شده است.
ســید احســان خاندوزی وزیر امور اقتصاد و 
دارایی در پاســخ به سؤالی در خصوص سهام 
عدالت جاماندگان و کمبــود احتمالی منابع 
گفت: منابع برای جامانــدگان داریم، دولت 
به قدری که بخواهد سهام به جاماندگان واگذار 
کند دارد و در سال گذشــته نیز دو بار تلاش 
کردیم مصوبــه آن را از هیئت دولت دریافت 
کنیم، دســتگاه هایی که مالک آن ســهام و 
صنعت بودند با واگذاری سهام موافقت نکردند.

وی با بیان اینکه »مجدداً با بروزرسانی تعداد 
افرادی که مســتحق بودند و باید مشــمول 
عدالت می شــدند نامه جدیدی را برای آقای 
مخبر معاون اول رئیس جمهــور برای طرح 
در هیئت دولت ارسال کردیم«، گفت: در این 
پیشنهاد تلاش شد سهام هایی را که احتمالاً 
بدون مشکل باشند و تصور می کنیم وزرا با آن 
موافقت کنند، برای آقای مخبر ارسال کردیم 

تا در دستور کار هیئت دولت قرار بگیرد.
خاندوزی با تأکید بر اینکه »امیدوار هستیم 
امســال این وعــده محقق شــود«، گفت: 
ســهامی که تا امروز از ســوی دولت تأمین 
شده اســت، افراد تحت پوشــش نهادهای 
حمایتی و 1.۵میلیون نفری را که در دهه 8۰ 
از دریافت سهام عدالت جا مانده بودند، شامل 
می شود، در مجموع برای حدود 4.۵ میلیون 
تا ۵ میلیــون نفر، حتی افــرادی که در دوره 
اول ثبت نام ســهام عدالت انجام داده بودند و 
مستحق نیز بودند اما سهام دریافت نکردند، 

پیش بینی سهام انجام شده است.
وی در پاسخ به سؤالی در خصوص پیش بینی 
زمان سهام دار شدن جاماندگان گفت: اعطای 
سهام به جاماندگان زمان نمی برد و در حقیقت 
مسئله مصوبه هیئت دولت است. در صورتی 
که وزارتخانه های مالک شــرکت های نفتی 
یا صنعتی موافقت کنند مراحــل مربوط به 
اعطای سهام یک تا دو ماهه انجام شدنی است. 
امیدوار هستیم این پیشــنهاد به سرنوشت 
 پیشنهاد سال گذشته دچار نشــود که با آن 

مخالفت شد.
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کارشناس مرکز تحقیقات اســلامی مجلس گفت: 
نهادهای وابسته به دولت به ویژه بانک ها پیشتاز احتکار 
هستند و حجم زیادی از پول هایی که باید در زمینه  
تولید به مصرف برسد توسط این نهادها احتکار می شود. 
حمیدرضا آرامی کارشناس مرکز تحقیقات اسلامی 
مجلس با اشاره به چشم انداز مثبت ساخت وساز مسکن 
در دولت سیزدهم، گفت: نسبت به وعده رئیس جمهور 
در آغاز سکان داری دولت سیزدهم خوش بین هستیم 
و انتظار می رود این وعده در پایان 4 سال ابتدایی دولت 

سیزدهم موفقیت آمیز باشد.
ایشــان تصریح کرد: رمز موفقیت تحقق این وعده 
واگذاری زمین به خود مردم اســت به معنای اینکه 
تصدی گری دولت در ایــن موضوع کاهش پیدا کند 
و حضور مردم در این طرح عظیم ملی پررنگ شود؛ 
البته این امر با اجتناب مسئولین از انبوه سازی و توسعه 
عمودی شــهرها محقق خواهد شــد. گفتنی است 
استثناء هایی هم در کشور وجود دارد که امکان توسعه 
عمودی نیست اما تعمیم این موارد به کل کشور غیر 
منطقی است. وی با اشاره به بحران فعلی ساخت وساز 
ساختمان در کشور، گفت: بیش از نیمی از هزینه های 
مسکن هزینه زمین است و با توجه به ظرفیت قابل 
توجه کشور لازم است دولت با اولویت اقشار ضعیف 
و زوج های جوان زمین به نرخ صفر واگذار کند. البته 
دولت می تواند هزینه آماده ســازی و زیرســاخت را 
توسط خود مردم تأمین کند. این موضوع با اصل 31 
قانون اساسی و فرمان امام ذیل تأسیس حساب 1۰۰ 

در مورد مسکن سنخیت دارد.
آرامی در ادامه اشاره کرد: در رژیم منفور پهلوی مسئله 
مسکن یکی از مصیبت بارترین مشکلات اجتماعی 
مردم ما بود. بسیاری از مردم در اسارت تهیه یک قطعه 
زمین و داشتن یک لانه بودند، و چه بسا تمام عمرشان 
را زیر بار بانک ها و ســودجویان و غارتگران به ســر 
می بردند تا بتوانند پناهگاهی را برای خود و فرزندانشان 
دست و پا کنند. قشر عظیمی از مستضعفان جامعه 
هم به کلی از داشتن خانه محروم بودند و در زوایای 
بیغوله ها و اتاقک های تنگ و تاریک و خرابه ها به سر 

می بردند؛ و چه بسا قسمت مهمی از درآمد ناچیزشان 
را بایستی برای  اجاره آن بپردازند؛ و این میراث شوم 
برای ملت ما باقی مانــده و اکنون جامعه ما با چنین 
مصیبتی دست به گریبان است. نظام اسلام چنین 
ظلم و تبعیضی را تحمل نخواهد کرد؛ و این از حداقل 

]حقوق [ هر فرد است که باید مسکن داشته باشد.
وی  با  تاکید  بر   سخن  رهبر  انقلابی  گفت: مشکل زمین 
باید حل شود و همه بندگان محروم خدا باید از این 
موهبت الهی استفاده کنند. همه محرومان باید خانه 
داشته باشند. هیچ کسی در هیچ گوشه مملکت نباید 
از داشتن خانه محروم باشد. بر دولت اسلامی است که 
برای این مسئله مهم چاره  ای بیندیشد و بر همه مردم 

است که در این مورد همکاری کنند.
آرامی تأکیــد کرد: امروز شــاهد این هســتیم که 
مستغلات به یک کالای سرمایه ای در کشور تبدیل 
شده و احتکار و انجماد در مسکن افزایش پیدا کرده 
است. برخی نهادهای وابسته به دولت به ویژه بانک ها 
پیشتاز این احتکار هستند و حجم زیادی از پول ها و 
هزینه های که باید در زمینه های مولدسازی و تولید به 
مصرف می رسید در حال حاضر در زمینه مسکن های 
خالی احتکار شده که به دلیل انتظار تورمی و گران تر 
شدن نه به فروش می رسد و نه به اجاره داده می شود. 
این مقام مسئول گفت: سه رکن اصلی تورم در کشور 
سه عنصر »کالا«، »خدمات« و »مسکن« است. نقش 
زمین در این سه عامل نقش اساسی دارد. چنانچه ذکر 
شد بیش از نیمی از هزینه مسکن قیمت زمین است 
و بی تردید سهم قابل توجهی از هزینه تولید کالاها و 
ارائه خدمات در کشور نیز سهم قیمت زمین است. لذا 

احتکار و گرانی زمین منشأ تورم خواهد بود.
وی در پایان اشــاره کرد: در قانون جوانی جمعیت و 
واگذاری زمین به فرزند سومی ها یک مصداق خوب 
از عرضه زمین به قیمت صفر به مردم توسط دولت 
اســت که به همت مجلس و دولــت انقلابی محقق 
شــد. امیدواریم به زودی قانون واگــذاری زمین به 
 زوج های جوان نیز با هدف تسهیل ازدواج و ازدیاد نسل 

در مجلس تصویب شود.

رئیس شورای بانک های خصوصی و مؤسسات 
اعتباری گفت: تســهیلات قرض الحســنه 1۰ 
درصد وام های بانکی را تشکیل می دهد. کوروش 
پرویزیان در مورد اینکه چرا قرض الحســنه در 
بانک های کشــور رونق نگرفته اســت، گفت: 
قرض الحســنه یک جلوه مهمــی از بانکداری 
اســلامی اســت، اما در حال حاضر کاربرد آن 
در کل منابع بانکی و نیازهــای جامعه محدود 
مانده و در حد 1۰ درصد اســت و نیازهایی که 
به وســیله تسهیلات قرض الحســنه در جامعه 
برطرف می شــود، بین ۷ تا 1۰ درصد اســت. 
وی افزود: موضوع اصلی تقاضــای بانکی برای 
کسب و کار مردم و تجارت، ســرمایه گذاری و 
سرمایه گذاری های کلان مورد نیاز برای اقتصاد 
است که ارقام بالایی است و این منابع باید به غیر 

از قرض الحسنه فراهم شود.
رئیس شورای بانک های خصوصی و مؤسسات 
اعتباری عنوان کــرد:  در حال حاضر 8۵ درصد 
تأمین مالی کشور توسط بانک ها انجام می شود 
و ســایر نهادها مانند بورس و ســرمایه گذاری 
خارجی اگر شرایط مناسب عادی باشد، می تواند 
افزایش پیدا کند و تأمیــن مالی از این دو منبع 

باید تا 3۰ درصد افزایش پیدا کند.
پرویزیان در مورد هدایت اعتبار در شبکه بانکی 
اظهار داشــت: وام های خرد و قرض الحســنه 
قابل نظارت نیســت. وقتی کسی 1۰۰ میلیون 
وام درمــان می گیرد، ممکن اســت صرف کار 
دیگری کند، همان گونه که در ســال های قبل 
عده زیادی وام خــودرو می گرفتند، به گونه ای 
که تعداد وام های خــودرو بیش از همه ظرفیت 
تولید خودرو در کشــور بود که نشان می دهد 
وامها به نــام خودرو در جاهای دیگر اســتفاده 

می شده است.
وی افزود: گاهی از تســهیلات خرد استفاده ای 
دیگری می شــود کــه باید به لحــاظ مقررات 
بانکداری بدون ربا این مسئله حل شود. با تنوع 
بخشــی به روش های تأمین مالی و دادن کارت 
اعتباری به مردم می توانیم هدایت اعتبار را انجام 
دهیم. پرویزیان در مــورد وام های بزرگ گفت: 
صنایع بزرگ که برای طرح های توسعه و تکمیل 
و ســرمایه در گردش وام های بزرگ می گیرند، 
حتماً باید بر آنها نظارت شــود، این نظارت باید 
هوشمند و برخط باشــد و از ابتدا تا انتهای کار 

نظارت شود که منابع صرف همان کار شود.
وی افــزود: در حــال حاضــر برخی بــه غلط 
تصور می کنند که هدایت اعتبار با تســهیلات 
تکلیفی یکی است، در حالی که چون نرخ های 
تســهیلات در بازار متفاوت اســت، فاصله بین 
نرخ پول در بانک هــا و نرخ پول در بــازار زیاد 
اســت و این مســئله برای مصرف  کــردن وام 
در بخش هــای دیگر انگیزه ایجــاد می کند که 
 توسط  برخی وام گیرندگان مورد سوء استفاده 

قرار می گیرد.
رئیس شورای بانک های خصوصی و مؤسسات 
اعتباری گفت: مسئله ابربدهکاران کلان بانکی 
که منابع کشور را به بهانه های مختلف به شکل 
ارزی و ریالــی گرفته اند، اما صــرف امور دیگر 
کرده اند، این امر بــه خاطر اختلاف نرخ پول در 
شبکه بانکی و بازار آزاد است. به گفته پرویزیان، 
برخی افراد منابع را به صــورت ناجوانمردانه از 
کشور خارج کردند و به جای اینکه کسب و کار 
راه اندازی کرده و شغل ایجاد کنند، منابع را به 

خارج از کشور هدایت کرده اند.
وی در مــورد اینکــه آیــا بانک هــا بایــد با 

سرمایه گذاران شریک شــوند یا اینکه نظارت 
آنها افزایش پیدا کند، گفت: هر بانک براساس 
مجوزی که از بانــک  مرکزی گرفتــه باید کار 
کند. در حــال حاضر طبقه بنــدی وجود ندارد 
و هر کســی در هر بانک هــر کاری که بخواهد 
انجام می دهــد، در حالــی که بایــد کار یک 
بانک طبق مجوز باشــد و مجوزها متناســب 
 ســرمایه، آورده ســهامداران و ظرفیت بانک 

داده می شود.
رئیس شورای بانک های خصوصی و مؤسسات 
اعتبــاری ادامــه داد: در دنیا انــواع بانک های 
توسعه ای، تجاری، سرمایه ای، دولتی، تخصصی، 
صنفی و منطقــه ای وجود دارد، اما در کشــور 
ما فعالیــت  بانک ها عمومی اســت حتی بانک 
کشــاورزی هم کارهای تجاری انجام می دهد 
و بانک تجاری بــه کار کشــاورزی می پردازد. 
پرویزیــان در مورد صوری بــودن قراردادهای 
بانکی عنوان کرد:  این یک موضوع مهم اســت 
که کشور ما براســاس قانون بانکداری بدون ربا 
اداره می شود و باید ضوابط آن رعایت شود، اما 
بانکداری بدون ربا با بانکداری اسلامی متفاوت 
است. هنوز قانون بانکداری اسلامی در کشور ما 

تدوین نشده است.
وی افزود: تفصیل های مختلف از قانون بانکداری 
بدون ربا می شــود و نظرات متفاوت بین فقها 
وجود دارد. باید یک قانون جامع درست شود و به 
آن عمل کرد. رئیس شورای بانک های خصوصی 
و مؤسســات اعتباری  قانون بانکداری بدون ربا 
مصوب سال 63  را با بانکداری اسلامی متفاوت 
دانست و گفت:  قانون جدیدی در مجلس بررسی 
می شود که به سمت بانکداری اسلامی حرکت 
کنیم و عقود اسلامی در حال حاضر با نیازهای 
مشــتریان و بازار تناســبی ندارد که باید عقود 

اسلامی متناسب نیاز روز تنوع پیدا کند.
پرویزیان اظهار داشــت: عقود کنونــی از نظر 
ساختار دارای مشکلاتی است و راه حل درمان 
آن الکترونیکــی شــدن فعالیت های شــبکه 
بانکی اســت و به جــای کارمندمحــوری باید 
شــبکه محوری جایگزین شــود و فرآیندهای 
بانکــی الکترونیکــی شــوند که افــراد حق 
تفسیر و تشــخیص نداشته باشــند، این گونه 
 نباشــد که یک کارمند فاکتــور را قبول کند 

و دیگری نپذیرد. 
وی افزود: برخی از عقود اسلامی مانند قرارداد 
صلح و مصالحــه باید در چارچوب مشــتری و 
بانک امکان اجرا داشته باشــد، اما گاهی همه 
شرایط فراهم نیست و باید از چارچوب مصالحه 
دو جانبه، ســه جانبه و بیشتر اســتفاده شود و 
قراردادهای هوشــمند در بانک ایجاد شود. به 
جای اینکه قرارداد فقط دو طرفه باشد، می تواند 
قرارداد چنــد جانبه برقرار شــود. مانند اینکه 
یک خریدار و یک فروشــنده کــه همدیگر را 
نمی شناســند، اما نیاز به مبادلــه کالا دارند، 
بنابراین خریدار و فروشــنده بــا بانک قرارداد 
می بندند و دو بانک با یکدیگر مبادله می کنند، 
یکی به جای فروشنده به پول می رسد و دیگری 

به جای خریدار کالا تحویل می گیرد.
رئیس شورای بانک های خصوصی و مؤسسات 
اعتباری اظهار داشت: در مبادلات خرید و فروش 
به جای قرارداد دو جانبه باید قرارداد چهارجانبه 
بین دو فرد و دو بانک برقرار شود و اسناد اعتباری 
در اتاق بازرگانی بین المللی نامگذاری شده است 
که این اسناد براساس نیاز تجار در کسب و کارها 

بین افراد و بانک ها مبادله می شوند.

ســخنگوی صنعت برق گفــت: تغییر ســاعت اداری 
در کاهش بــرق تاثیر فوق العاده ای داشــت. مصطفی 
رجبی مشهدی ســخنگوی صنعت برق در یک برنامه 
تلویزیونی در خصوص آخرین وضعیت شــبکه توزیع 
برق، گفت: اوج مصرف برق را پشــت ســر گذاشتیم و 
امســال رکوردهای جدیدی در مصرف برق ثبت شد؛ 
رکورد جدید مصــرف ۷3 هزار و 463 مــگاوات برق را 
شکستیم و رشد ۵.۷۷ درصدی در مصرف برق را امسال 
داشتیم. سخنگوی صنعت برق ادامه داد: 36 روز پیک 
سال گذشته را پشت سر گذاشتیم که این شاخص در 
ســال قبل 1۷ روز بوده؛ یعنی تقریباً دو برابر سال قبل 
 تداوم بار داشــتیم. امیدواریم با کاهش دما مصرف برق 

کاهش پیدا کند.
وی در ادامه در پاسخ به این سوال که در برنامه هفتم مقرر 
شده راندمان تولید نیروگاه های برق از 39 درصد به 4۵ 
درصد برســد، گفت: نیروگاه هایی که در کشور ساخته 
می شود عمدتاً شرکت مپنا سازنده آن است و آنها راندمان 
۵۵ درصد تا حدود 6۰ درصد را دارنــد و نیروگاه های 
سیکل ترکیبی کلاس اف و آخرین نسخه هایی هستند 

که در دنیا ساخته شده اند.
رجبی مشــهدی بیان کرد: متوســط راندمان تولید 
نیروگاه های کشــور 39 درصد است و در دنیا رتبه نهم 
تا دهم را در بین نیروگاه های حرارتی داریم. برای اینکه 

بخواهیم راندمان تولید را به 4۵ درصد برسانیم نیاز به 
سرمایه گذاری و هزینه زیادی اســت و در این بین باید 
نیروگاه های فرسوده را نیز از مدار خارج کنیم، اما چیزی 
که امکان پذیر باشد و بر اساس محاسبات به آن رسیده ایم 
راندمان تولید 42 درصد است. سخنگوی صنعت برق 
بیان کرد: نیروگاه های تجدید پذیر هم می توانند به ما در 
رفع ناترازی بین تولید و مصرف کمک کنند، زیرا نیاز به 
سوخت ندارند. اقدام بعدی ما بهینه سازی مصرف است، 
شرایط فعلی به گونه ای اســت که ما باید جلوی اتلاف 
انرژی را بگیریم وضعیت کشور هم به گونه ای است که 

شاخص شدت انرژی نگران کننده است.
وی ادامه داد: ارتقای استانداردها در وسایل سرمایشی و 
گرمایشی تأثیر زیادی در کاهش اوج بار و کاهش مصرف 
شــبانه و روزانه دارد. دومین اقدام هم می تواند تعویض 
تجهیزات کم بازده خانگی باشــد که اگر اتفاق بیفتد 
می تواند تا حد زیادی به ما کمک کند تا افزایش بازدهی 

در تولید و مصرف برق داشته باشیم.
رجبی مشهدی درباره میزان صرفه جویی در مصرف برق 
با کاهش ساعات اداری، گفت: از 1۵ خرداد تاکنون که 
ساعت کاری ادارات از 6 صبح تا 1 ظهر شد، هدف گذاری 
کاهش 1۰۰۰ مگاواتی برق را داشــتیم که 8۵۰ هزار 
مگاوات صرفه جویــی در بخــش اداری در حوزه برق 

داشتیم.

تسهیلات قرض الحسنه 10 درصد وام های بانکی را تشکیل می دهدبانک ها، ابر مانع ساخت و ساز طرح نهضت ملی مسکن 

تغییر ساعت کاری ادارات در کاهش برق موثر بود

بازگشت ساعت کاری ادارات به حالت عادی از ۱۵ شهریور

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com
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مدیرعامل اتحادیه دام ســبک گفــت: با فراهم 
شــدن زیرســاخت هــای لازم در راســتای 
جبــران کاهش جمعیــت دام مولد، پتانســیل 
 تامین 100 درصدی گوشــت قرمــز در داخل 

وجود دارد.
افشین صدردادرس با بیان اینکه واردات گوشت 
قرمز کماکان ادامه دارد،گفــت: بنابر آمار روزانه 
1۲0 تن گوشت وارد کشور می شود، اما براساس 
تجربه ســنوت گذشــته، واردات در کوتاه مدت 
تاثیری بــر بازار داخــل و قیمت بــرای مصرف 

کننده نداشــته اســت. او قیمت کنونی هرکیلو 
دام ســبک زنده را 1۸0 تا 1۹0 هزارتومان اعلام 
کرد و افزود: براین اساس قیمت منطقی هرکیلو 
گوشت گوســفندی برای مصرف کننده ۳۸0 تا 
۳۹0 هزارتومان اســت. صدردادرس ادامه داد: 
آمار کشــتار دام کشــتارگاه ها و واردات گوشت 
از گمرک در ســال گذشته نشــان می دهد که 
ســرانه مصرف ۷.۴ کیلوگرم است که این میزان 
 گوشــت با احتســاب جمعیــت دام داخل قابل 

تامین است.

مدیرعامــل اتحادیه دام ســبک با بیــان اینکه 
مشکلی در تامین گوشت نداریم، گفت: پتانسیل 
تولید گوشت قرمز در داخل وجود دارد، هرچند 
اتخاذ برخــی سیاســت ها در چندســال اخیر 
منجر به کاهش جمعیت دامی شــد که با ایجاد 
انگیزه برای دامدار شــاهد رونــق تولید خواهیم 
بــود. او گفت: با فراهم شــدن زیرســاخت های 
لازم برای جبــران کاهش جمعیــت دام مولد، 
 خودکفایی مجدد در تولید گوشــت قرمز دست 

یافتنی است.

رئیس اتحادیه بارفروشــان گفت: بــا توجه به 
فراوانی عرضه میوه، صیفی و ســبزی نسبت به 
تقاضا، بازار در آرامش به ســر می برد. مصطفی 
دارایی نژاد رئیس اتحادیه بارفروشــان از ثبات 
قیمت میوه و صیفی خبــر داد و گفت: با توجه 
به فراوانی عرضــه در برابر تقاضا، بــازار میوه و 
 صیفی نوســانی نــدارد و کمــاکان در آرامش 

به سر می برد.
او قیمت هرکیلو ســیب درختــی را ۲0 تا ۳۵ 
هزارتومان اعلام کرد و افزود: نرخ کنونی هرکیلو 
ســیب ۲ رنگ ۲0 تا ۳0 هزارتومان، کیوی ۳0 
هزارتومان، شلیل شبرنگ ۲0 تا ۳۵ هزارتومان، 
شلیل شمس ۳0 هزارتومان، انگور عسگری ۳۵ 
هزارتومان، انگور بیدانه قرمــز ۴۵ هزارتومان، 
انگور مهــری ۳0 هزارتومان، انجیــر ۴۵ تا ۵۵ 
هزارتومان، گلابی بیروتی ۴0 تا ۶0 هزارتومان، 
گلابی شاه میوه ۶0 تا ۷0 هزارتومان، هلو هسته 
جدا 1۵ تــا ۳۵ هزارتومان، خیــار گلخانه ۳0 
هزارتومان و خیار رســمی ۳0 تا ۳۵ هزارتومان 

است.

دارایی نژاد قیمــت هرکیلو هندوانــه را ۵ تا ۸ 
هزارتومان، طالبی 1۲ تــا 1۵ هزارتومان، ملون 
10 تــا 1۵ هزارتومان و خربزه مشــهدی 1۲ تا 
1۷ هزارتومــان اعلام کرد و گفت:با احتســاب 
حداکثــر ۳0 تــا ۳۵ درصــد ســود در خرده 
فروشــی ها باید عرضه شــود. رئیــس اتحادیه 
بارفروشان ادامه داد: قیمت کنونی هرکیلو موز 
اکــوادور ۶0 تا ۶۸ هزارتومان، مــوز هندی ۵۵ 
 تا ۵۸ هزارتومــان و انبه ۷0 تــا ۸0 هزارتومان 

است.
او گفت: اکنون هرکیلو ســیب زمینــی با نرخ 
۷ تــا 11 هزارتومــان، پیاز ۴ تــا ۶ هزارتومان، 
ســبزی جور )پلو، آش، قورمه( 1۵ هزارتومان 
و ســبزی خــوردن 1۸ هزارتومــان در میدان 
مرکزی عرضه می شــود. دارایی نــژاد گفت:با 
توجه به انتقال بخشــی از میوه هــای تولیدی 
به ســردخانه و احتســاب هزینه های بســته 
بنــدی، ســردخانه و حمل و نقــل پیش بینی 
 می شــود که قیمت از مــاه آینــده 10 درصد 

دچار تغییر شود.

طی دو سال گذشــته با راه اندازی سامانه املاک و اســکان علاوه بر بهبود و 
ساماندهی بازار مسکن شاهد شناســایی خانه های خالی در مناطق مختلف 
کشــور و اخذ مالیات از این بخش بوده ایم. راه اندازی سامانه املاک و اسکان 
یکی از مهم ترین برنامه ها در حوزه مسکن برای ســاماندهی این بازار بود که 
از سال 1۴00 فعالیت در این بخش با بالا آمدن سایت ثبت نام متقاضیان آغاز 
شد. با درج اطلاعات در این سامانه هیچ نوع مالیاتی به خانه اول و دوم شما در 
شهری دیگر و همچنین خانه های واقع در شهر های کوچک و روستا ها تعلق 
نمی گیرد، اما باید ثبت نام کنید. ضمنا در آینده ارائه خدمات دولتی شامل یارانه، 
گواهینامه، انشعابات، افتتاح حساب بانکی و بسیاری دیگر از خدمات مشروط به 
ثبت اطلاعات سکونتی در سامانه املاک و اسکان و دریافت کد یکتا خواهد بود.

 ثبت اطلاعات ملکی و سکونتی خانوار ها در سامانه املاک و اسکان به نشانی 
amlak.mrud.ir از روز پنجشنبه 1۹ فروردین 1۴00 آغاز شده است. تمامی 
سرپرستان خانوار اعم از شهری و روستایی، مالک و مستاجر و تمامی مالکین 
واحد های مسکونی مکلف هستند که اطلاعات محل سکونت )اقامتگاه( و املاک 
تحت مالکیت خود )با مالکیت های رسمی، وکالتی، تعاونی شهری و روستایی( 

را  در سامانه املاک و اسکان درج کنند.
براساس این گزارش  افزایش سرسام آور قیمت مسکن به هیچ عنوان قابل پذیرش 
نیست؛ درصدی از این رشد غیرمنطقی قیمت ها ناشی از احتکار و فعالیت های 
سوداگرانه است و همین موضوع موجب شده هم در بخش خرید مسکن و هم در 
بخش اجاره بها مردم با مشکل مواجه باشند. مالیات از خانه های خالی می تواند 

عرضه واحد های مسکونی به بازار را افزایش دهد و  سرمایه های حبس شده در این 
خانه ها را به بخش تولید و ساخت و ساز هدایت کند. یکی از موارد بسیار مهمی که 
زمینه ساز شناسایی خانه های خالی در کشور می شود استفاده از سامانه املاک و 
اسکان است که در همین رابطه  حسین عبداللهی کارشناس مسکن   در پاسخ به 
این سوال که چرا پس از گذشت دو سال تاکنون مالیات زیادی از خانه های خالی 
اخذ نشده است، گفت: با وجود اینکه مالیات بر خانه خالی موجب کسب درآمد 
برای دولت و صرف آن در ساخت و ساز نهضت ملی مسکن می شود؛ اما هدف از 
آن عرضه خانه ها در بازار اجاره و ملکی است و باید روی این موضوع هدف گذاری 
شود. او ادامه داد: اخذ مالیات بر خانه خالی آغاز شده و به مرور در حال مطالبه و 
وصول است که برآورد می شود در صورت تکمیل وصولی ها حداقل هزار میلیارد 
تومان برای سال مالیاتی 1۴00 اخذ شود. برای اولین بار در کشور این ابر پروژه 
اجرایی شده اســت و طبیعتاً ضعف هایی نیز وجود دارد که نیازمند همکاری، 
تعامل دســتگاه ها و بهبود کیفیت اطلاعات در کشور است که اقدامات خوبی 
در این زمینه در حال انجام است. این کارشناس در پاسخ به این پرسش که در 
قانون جدید روش شناسایی خانه های خالی به چه شکلی است، گفت: شناسایی 
خانه های خالی در قانون سال 1۳۹۴ صرفاً بر اساس تجمیع اطلاعات دستگاه ها 
در سامانه ملی املاک بود که با اضافه شدن خوداظهاری مردمی در اصلاحیه 
سال 1۳۹۹، از اطلاعات دستگاه ها و خوداظهاری تقاطع گیری می شود و آخرین 
سکونت خانواده ها تشخیص داده خواهد شد که این اقدام به بروز شدن و ارتقای 
کیفیت داده ها کمک شایانی می کند. عبدالهی بیان کرد: در قانون جدید دیگر 

نیازی به کنترل مصرف برق، آب و... نیست و نیازی هم به کنترل خالی بودن خانه 
از طریق مراجعه حضوری بازرسان و ممیزی نخواهد بود؛ چراکه تمام فرآیند 
تشخیص توسط اظهار مردم و دستگاه های دولتی به صورت سامانه ای صورت 
می پذیرد. این کارشناس در پاسخ به این پرسش که چه دلیلی دارد تا مردم در 
خود اظهاری شرکت کنند، گفت: این سامانه دریافت خدمات توسط مردم را 
آسان و به سیاست گذاری دقیق و دسترســی مردم به مسکن کمک بسیاری 
خواهد کرد که اغلب مردم به دلیل همین موضوع همکاری می کنند؛ علاوه بر 
این موارد در اصلاحیه قانون، چندین ضمانت برای الزام افراد به خوداظهاری 
دیده شده است. عبداللهی ادامه داد: به عنوان مثال برخی از خدمات عمومی 
کشور مانند ارسال اسناد و مدارک، گذرنامه، ثبت نام مدارس و یا خدمات بانکی 
منوط به خود اظهاری شده و همچنین که در صورت عدم اظهار ملک، علاوه بر 
اینکه تعرفه های برق با بالاترین پلکان مصرفی محاسبه می شود؛ واحد مسکونی 
در حکم خانه خالی شناسایی شده و مالیات از آن اخذ می گردد. هر چند مالیات 
از خانه های خالی برای شهر هایی با جمعیت بالای یکصد هزار نفر اعمال خواهد 
شد؛ اما طبق قانون تمامی خانه ها اعم از روستایی و شهری باید در سیستم سامانه 
ثبت شوند و در صورت عدم خود اظهاری در حکم خانه خالی خواهند بود. از اینرو 
برای جلوگیری از ایجاد مشکل برای مردمِ عادی، فرآیند خود اظهاری از مردم 
نیاز به آموزش و اطلاع رسانی دقیق دارد و لازم است تا مسئولان امر از طریق 
صدا و سیما، روزنامه، خبرگزاری ها به شیوه مصاحبه، کلیپ و موشن گرافی نحوه 

خوداظهاری و حتی قانون را توضیح دهند.

معاون امور تعاون وزارت کار گفت: ســرانه ســرمایه گذاری به ازای ایجاد هر 
شغل موقت )تعاونی های مسکن( ۷۵0میلیون تومان و به ازای هر شغل پایدار 
)تولیدی و خدماتی و ســایر توزیعی( ۷۷0میلیون تومان است. در حالی که 
هزینه اشتغالزایی در بخش تعاون حدود یک چهارم هزینه اشتغالزایی در سایر 
بخش ها اســت اما اقتصاد تعاون به عنوان اقتصاد مردم نهاد باید بیشتر مورد 
توجه قرار گیرد. در قانون اساسی کشور، اقتصاد در ۳رکن دولتی، خصوصی و 
تعاونی خلاصه شده اما آن طور که از بخش دولتی و خصوصی در اقتصاد صحبت 
می شــود، بخش تعاون مورد کم لطفی قرار می گیرد، بخشی که همان حضور 

مردم در اقتصاد را می تواند فعال کند؛ همان مردمی کردن اقتصاد.
مهدی مسکنی، معاون تعاون وزیرکار  درباره افتتاح ۳۷۳طرح تعاونی در هفته 
تعاون گفت: در هفته تعاون ســال جاری تعداد ۳۷۳طرح تعاونی با مشارکت 
۲۴1۵1عضو، ســرمایه گذاری بالغ بر ۶۳۸۴میلیارد تومان، ایجاد اشــتغال 

برای۸۴۵۴ نفر و سرمایه مردمی ۵۸1۵ میلیارد تومان )معادل ۹1درصد کل 
ســرمایه گذاری( افتتاح و به بهره برداری خواهند رسید. وی افزود: از مجموع 
۳۷۳طرح افتتاحی؛ ۲۳۳طرح )معادل ۶۳درصد( در حوزه تولید، ۷۹طرح در 
بخش های خدمات و سایر توزیعی )معادل ۲1 درصد( و ۶1طرح مسکن )معادل 

1۶درصد( مورد بهره برداری قرار خواهند گرفت.
مسکنی تصریح کرد: در مجموع در طرح های افتتاحی حدود ۶۳۸۴ میلیارد 
تومان ســرمایه گذاری صورت گرفته که از این مبلغ حدود ۲.۲۶۹۸ میلیارد 
تومان )معادل ۴۲درصد کل( در طرح های تعاونی های تولیدی، ۶.۲۵۴ میلیارد 
تومان )۴درصد( در طرح های خدماتی و سایر توزیعی و ۲.۳۴۳1 میلیارد تومان 
در طرح های مسکن )معادل ۵۴درصد( سرمایه گذاری شده است. وی تأکید 
کرد: ۹1درصد از مجموع ۶۳۸۴میلیارد تومان ســرمایه گذاری انجام شده در 
طرح های به بهره برداری رسیده توسط مشارکت مستقیم ۲۴1۵1 نفر اعضای 

تعاونی ها و مردم به مبلغ ۵۸1۵میلیارد تومان انجام پذیرفته است. معاون امور 
تعاون گفت: مجموعاً ۴۵درصد اشتغال حاصل از طرح های افتتاحی در بخش 
مولد و به صورت پایدار ایجاد شده که تعاونی های اشتغال زای تولیدی با تعداد 
۳0۶0نفر )۳۶درصد( اشتغال طرح های افتتاحیه را به صورت پایدار ایجاد کرده 
و تعاونی های خدماتی و سایر توزیعی برای ۸1۹نفر)کمتر از 10 درصد( شغل 
دائمی و مولد ایجاد می کنند. مسکنی اضافه کرد: طرح های افتتاحیه مجموعاً 
برای ۸۴۵۴ نفر شغل ایجاد کرده اند که از این تعداد سهم تعاونی های مسکن 
به عنوان هسته محرک ایجاد اشتغال برای ۴۵۷۵نفر )۵۴درصد( در طول زمان 

احداث خود، شغل به صورت موقت است.
وی اعلام کرد: بیشترین سرمایه گذاری طرح های افتتاحیه تعاونی در اصفهان 
)۵.۸۶۷ میلیارد تومان(، گیلان )۶.۸0۵میلیارد تومان( فارس )۴.۶۴۴میلیارد 
تومان( صورت پذیرفته و بیشــترین تعــداد طرح های تعاونــی که در هفته 

تعاون ســال جاری افتتاح می گردند به ترتیب در استان های گیلان و اصفهان 
)۳۲طرح(، آذربایجان شرقی )۲۸طرح( و خوزستان )1۸طرح( است و همچنین 
بیشترین اشتغال طرح های افتتاحی در استان های اصفهان )۷۷۳نفر(، البرز 

)۶۴۴نفر( و فارس )۶1۹نفر( رقم خورده است.
معاون امور تعاون گفت: سرانه ســرمایه گذاری به ازای ایجاد هر شغل موقت 
)تعاونی های مسکن( ۷۵0میلیون تومان و به ازای هر شغل پایدار )تولیدی و 
خدماتی و سایر توزیعی( ۷۷0میلیون تومان است. وی تصریح کرد: هر طرح 
به طور متوسط ۲۳شغل ایجاد می نماید که متوسط ایجاد شغل به ازای هر طرح 
در تعاونی های تولیدی 1۳نفر، مســکن ۷۵ نفر )به صورت موقت( و خدمات و 
سایر توزیعی 11نفر است. مســکنی افزود: از طرح های افتتاحیه )۳۷درصد( 
در مناطق روستایی و )۶۳درصد( در مناطق شــهری و شهرک های صنعتی 

استقرار داشته اند.

سازمان بازرسی کل کشــور در نامه ای به بانک 
مرکزی پیرامون نحوه ارائه خدمات ارزی به زائران 
اربعین، خواستار رفع فوری اختلال در سامانه های 
مرتبط شد. ستار شیرعالی بازرس کل امور بانک ها 
و بیمه سازمان بازرسی، در نامه ای به معاون ارزی 
بانک مرکزی پیرامون نحــوه ارائه خدمات ارزی 
به زائران اربعین، خواستار رفع فوری اختلال در 

سامانه های مرتبط شد.
وی در راســتای اجرای بند )ج( ماده )11( قانون 
تشکیل سازمان بازرسی کل کشور و ماده )۴۲( 

آیین نامه اجرایی این قانون، بر این نکته تأکید کرد 
که با توجه به موارد تحت بررسی در این سازمان 
با موضوع »عملکرد دستگاه های اجرایی در ارائه 
خدمات به زائرین اربعین حسینی«، ملاحظه شد 
در برخی از مقاطع به دلیل قطع شدن ارتباط بین 
بانک ها و سامانه های ارزی بانک مرکزی جمهوری 
اسلامی ایران )از جمله ســنا( روند ارائه خدمات 
ارزی به زائرین دچار اختلال می شود. شیرعالی با 
اشاره به بررسی های میدانی صورت گرفته پیرامون 
نحوه ارائه ارز به زائرین، تصریح کرد: بعضاً در برخی 

از بانک ها به دلیل آن چه محدودیت ارائه ارز )طی 
یک روز( اعلام شده است، روند دریافت ارز توسط 
زائرین زمانبر است. بازرس کل امور بانک ها و بیمه 
سازمان بازرسی کل کشــور با خاطرنشان کردن 
افزایش متقاضیان استفاده از خدمات ارزی اربعین 
در روز های آتی و احتمال تشدید اختلال در امور 
سامانه های مرتبط، از معاون ارزی بانک مرکزی 
خواست هرچه سریع تر، اقدامات لازم برای رفع 
این معضل را مورد توجه قرار دهد و گزارش آن را 

به سازمان بازرسی ارسال کند.

معاون توســعه روستایی 
و مناطــق محــروم رئیس 
جمهور گفت: سال گذشته 
سقف وام های روستایی ۳00 
میلیون تومان بود که امسال 
به ۵00 میلیون تومان افزایش یافته است. پرداخت وام 
اشتغال روستایی و طرح اشتغال روستایی و عشایری 
با هدف جلوگیری از مهاجرت به کلانشهرها، کاهش 
حاشیه نشینی و ماندگاری ساکنان روستا های کشور 
در بهمن ۹۶ کلید خورد. بــا تصویب مجلس مجوز 
برداشت 1.۵ میلیارد دلار از منابع صندوق توسعه ملی 
برای ایجاد اشتغال و حفظ مشاغل روستایی صادر شد.

بر اساس این طرح مقرر شد معادل ریالی 1.۵ میلیارد 
دلار از محل صندوق توسعه ملی نزد مؤسسات عامل 
)بانک های کشاورزی، پســت بانک، توسعه تعاون، 
صندوق کارآفرینی امید و صندوق حمایت از توسعه 
سرمایه گذاری در بخش کشاورزی( سپرده گذاری 

شود و با تلفیق منابع هر مؤسسه برابر با سهم صندوق 
توسعه ملی به متقاضیان پرداخت شود.

محمود کریمــی بیرانوند، معاون اشــتغال وزارت کار 
اردیبهشــت ماه 1۴0۲ با بیان این که منابع موجود و 
بازپرداخت شده اعتباری اشتغال روستایی هزار میلیارد 
تومان است، عنوان کرد: اعتبارات اشتغال روستایی سال 
گذشته ۳هزار میلیارد تومان بود و پیش بینی ما برای 
امسال حداقل ۸هزار میلیارد تومان است. امیرحسین 
مدنی، معاون توسعه روستایی و مناطق محروم رئیس 
جمهور از مهاجرت معکوس ۳۵0 هزار نفر از شــهر به 
روستا در ۴ سال گذشــته خبر داد. وی گفت: بر اساس 
پژوهش انجام شده از سال ۹۶ تا 1۴00 تعداد ۳۵0 هزار 

مورد مهاجرت معکوس از شهرها به روستاها داشته ایم.
مدنی با بیان اینکه البته نرخ تورم در روستاها بالاتر 
از شهرها است اظهار داشت: یک بخش آن به خاطر 
هزینه های حمل و نقل است که ما در روستا مشکل 
راه نداریم، اما مشکل وسایل نقلیه داریم و روستائیان 
برای رساندن محصولات کشاورزی و حتی خودشان 
به شهر با مشکلاتی مواجه هستند. مدنی اضافه کرد: 

۲0 هزار شاهراه در کشور وجود دارد که ۵00 شاهراه 
به روستاها ختم می شود. در برنامه قرار است 1۵00 
شاهراه حمل و نقل و نوســازی ناوگان روستایی در 
بخش حمل بار و مسافر انجام شــود. معاون توسعه 
روستایی و مناطق محروم رئیس جمهور اظهار داشت: 
قرار است 1۶ هزار کیلومتر راه روستایی و بارانداز در 
کشور ایجاد شود. در شاخص راه روستایی، ۳ درصد 
رشد داشتیم و تاکنون ۴ هزار کیلومتر راه روستایی 
احداث شده و قرار است 1۲ هزار کیلومتر باقیمانده 

ظرف ۳ تا ۴ سال آینده به بهره برداری برسد.
وی افزود: برخی از راه های روستایی مربوط به ۳۵ سال 
قبل است که باید به سازی شود، همچنین در برنامه ۶ 
ساله قرار است دولت در بخش آب روستایی، مشکل 
10 هزار روســتایی که دارای تنش آبی بودند را                              حل 
کند. تاکنون ۳0۳0 روستا حل شده است و بناست 
طی دو سال آینده ۷ هزار روستای دیگر نیز آبرسانی 

شود و این وعده ای است که وزارت نیرو داده است.
مدنی گفت: قرار است شاخص برخورداری روستاها از 
آب آشامیدنی سالم و پایدار به ۹0 درصد برسد. در این 

زمینه ۶ هزار رشته قنات مطالعه شده است. تاکنون 
۳۲ درصد از آنها بهسازی شده، بهره وری قنات ها از 
۳۲ درصد به ۳۶ درصد افزایش یافته است و قرار است 
بهره وری آن طی دو سال آینده به ۴۶ درصد افزایش 
یابد. معاون توسعه روستایی و مناطق محروم رئیس 
جمهور در مورد طرح های آبخیزداری در روســتاها 
گفت: یکی از مشکلات اجرای طرح آبخیزداری که در 
شورای عالی جهاد سازندگی مطرح شده بود که یک 
میلیون هکتار از حوضه های آبخیز را                              انجام دهیم، این 
است که اعتبارات آن در بودجه های عمرانی و تملک 
دارایی در نظر گرفته می شود، درحالی که وقتی طرح 
اجرا می شود، باید به دولت نشــان داده شود، اما در 

آبخیزداری این طرح ها در بیابان ها اجرا می شود.
وی تأکید کرد: در بودجه سال آینده تلاش می شود 
فصل مجزایی در بودجه برای طرح های آبخیزداری و 
آبخوان داری روستاها پیش بینی شود. مدنی همچنین 
با بیان اینکه 1۵ مجموعه مختلف در اشتغال روستایی 
ورود پیــدا می کنند، گفت: گاهی در یک روســتا از 
دو نهاد افرادی برای ایجاد اشــتغال وارد می شوند و 
وظیفه شورای عالی جهاد سازندگی این است که این 
هماهنگی بین گروه ها را                              انجام دهد تا تداخل ماموریت 

نداشته باشند.
معاون توســعه روســتایی و مناطق محروم رئیس 
جمهور همچنین در مــورد منابع تبصره 1۸ بودجه 
گفت: دستگاه های مختلف از منابع این تبصره سهم 

دارند؛ به طور مثال وزارت صنعت، کمیته امداد، ستاد 
اجرایی و بنیاد برکت، هر کدام شــبکه تسهیل گری 
دارند و مشکل اشتغال روستایی فقط وام نیست، باید 
تسهیل گران و راهبران شغل، مراجعه کنند. سازمان 
برنامه در زمینه ۲۵ هزار روستا مطالعه و کار کرده اند و 
پیشنهاد ایجاد شغل با توجه به شرایط روستاها در آنها 

مشخص شده است.
وی افزود: تسهیل گران برای ایجاد اشتغال درروستاها 
وارد می شوند و ما به عنوان بازوی شورای عالی اشتغال 
در روستا عمل می کنیم و به وســیله سامانه ای که 
طراحی کردیم، از تکــرار وام ها برای افراد جلوگیری 
می کنیم. مدنی همچنین در مورد ســقف وام های 
روستایی گفت: سال گذشته سقف وام های روستایی 
۳00 میلیون تومان بود که امســال به ۵00 میلیون 
تومان افزایش یافته و هر یک از وام گیرندگان به ازای 
هر اشتغال جدیدی که ایجاد می کنند، می توانند تا 
سقف ۵00 میلیون وام بگیرند. اگر در یک کارگاه ۲0 

نفر جدید مشغول به کار شوند می توانند به همان تعداد 
وام ۵00 میلیون تومانی دریافت کنند.

وی در مورد حساب های پیشــرفت و عدالت گفت: 
امسال دبیری این حساب بر عهده وزارت امور اقتصادی 
و دارایی است و تاکنون عملکرد قابل توجهی نداشته، 
البته در ابتدای سال میزان تحقق درآمدها کم است. 
منابع تبصره 1۸ دارای ۳-۲ جزء هست که بخشی از 
منابع مربوط به مانده اعتبارات در سال های قبل است 
که طبق قانون تا چند ماه از سال جاری امکان استفاده 
از آن وجود دارد. بخشــی هم منابع قرض الحســنه 

بانک هاست که البته با روند کُندتری جذب می شود.
معاون توسعه روستایی و مناطق محروم رئیس جمهور 
تصریح کرد: برای ایجاد اشتغال تاکنون ۲۴۹ هزار نفر 
وام اشــتغال دریافت کرده اند. در این زمینه بیش از 
۵0 هزار میلیارد تومان از بهمن سال گذشته تاکنون 
پرداخت شده و نرخ بیکاری در روستاها از ۷.۲ درصد 

به ۵.۶ درصد کاهش پیدا کرده است.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

سقف وام اشتغال روستایی ۵۰۰ میلیون تومان شد

کاهش نرخ بیکاری در روستاها

پتانسیل تامین ۱۰۰ درصدی گوشت قرمز وجود دارد

شفافیت در بازار مسکن با سامانه املاک و اسکانبازار میوه و صیفی در آرامش به سر می برد

هزینه ایجاد هر شغل در بخش تعاون ۷۵۰ میلیون تومان

ورود سازمان بازرسی به نحوه فروش ارز اربعین 

ضرورت توجه به اشتغال روستایی
عبدالمجید شیخی، اقتصاددان

مهاجرت جمعیت از شهر های بزرگ به روستا ها علاوه بر رونق روستا منجر به ارتقای رفاه روستایی با 
ایجاد اشتغال روستایی، کاهش بار ترافیکی و ازدحام شــهر ها نیز خواهد شد. همچنین انواع آلودگی 
شهر های بزرگ مرتفع می شود و از این مهمتر بیش از نصف منابع هزینه ای جامعه که صرف مقابله با 

پدیده ازدحام می شود، آزاد خواهد شد.
لذا لازم است مسکن روستایی و ایجاد شغل در روستا را همراه هم دنبال کنیم. این موضوع نیازمند پیاده 
سازی الگوی به نام الگوی توسعه قطب های های تولیدی روستا محور، کشاورزی محور و صنعت و معدن 
محور است. کافی است قطب های تولیدی و دامی و حتی مشاغلی که نیازمند بهره وری از زمین های 

بکر مثل معادن هستند را با محوریت روستا فعال کنیم.
کافی است که کار با ایجاد خوشه ها و قطب های تولیدیِ »روستاکشاورزی محور« شروع شود. با احداث 
قطب های تولید روستایی کشــاورزی، زنجیره ای از فعالیت هایی چون: روستایی معدنی، کشاورزی 
صنعتی، کشاورزی صنعتی دانش بنیان، فعالیت های پشتیبان دانش بنیان، خدمات تبعی تمام حلقه ها 

و الخ خلق خواهد شد. 
در این شرایط این زنجیره هم طولی و هم عرضی و هم عمقی تداوم خواهد یافت. تنها و تنها با تأسیس 
این خوشه ها، قطب ها و روستاشهرک ها، جاذبه های لازم و کافی برای جذب جمعیت حواشی و مازاد 
شهرها به وجود خواهد آمد و معضلات مشاغل کاذب شهری، واسطه گری و دست فروشی و تکدّی گری 

و سکونت گاه های غیررسمی و حاشیه نشینی حذف خواهد شد.
اگر در روستا ها شهرک های کشاورزی شبیه شهرک های صنعتی ایجاد کنیم، روستا ها مجهز به صنایع 
تبدیلی و صنایع معدنی شوند با قرار گرفتن این حلقه های اولیه در کنار هم، حلقه های بعدی به صورت 
خودکار در کنار آن ها نیز قرار می گیرند و روستا ها را به قطب جدید متراکمی از جمعیت و اشتغال آفرینی 
تبدیل می کنند. با ایجاد قطب های متراکم اقماری در نزدیک شهر ها می توانیم مشکل پدیده ای به نام 
ازدحام جمعیت شهری را برطرف کنیم، بنابراین حتی تا حدود ۷0 درصد منابع عمومی و دولت که صرف 
مواجهه با پدیده ازدحام می شود آزاد خواهد شد. منابع آزاد شده می توانند صرف خلق فرصت های جدید 

در قلمرو اقتصاد شوند که خروجی آن بالندگی و شکوفایی اقتصاد است.
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رشد 48 درصدی ارزش اسمی معاملات تجارت 
الكترونيكی 

بنابر گزارش مرکز توســعه تجارت الکترونیکی، ارزش اســمی معاملات 
تجارت الکترونیک در سال ۱۴۰۱ به میزان یک هزار و ۸۳۳ هزار میلیارد 
تومان بوده که نسبت به سال ۱۴۰۰، رشد ۴۸ درصدی را تجربه کرده است.
مرکز توسعه تجارت الکترونیکی به تازگی گزارشی از عملکرد خود مربوط 
به سال ۱۴۰۱ منتشر کرده است. در این گزارش ابتدا به زیرساخت تجارت 
الکترونیکی پرداخته شده است. ضریب نفوذ اینترنت در این گزارش ۱۳۷ 

درصد است که نسبت به سال ۱۴۰۰، هشت درصد رشد داشته است.
ضریب نفوذ تلفن همراه به ۱۷۵ درصد رسیده که نسبت به سال قبل از آن پنج 
درصد رشد داشته اســت. ضمن اینکه بیش از یک مکیلیون و ۸۹۰ هزار گواهی 
امضای الکترونیکی صادر شده که نسبت به سال ۱۴۰۰ میزان ۴۴ درصد داشته 
است. در این گزارش، ارزش اسمی معاملات تجارت الکترونیکی در سال ۱۴۰۱، 
یک هزار و ۸۳۳ هزار میلیارد تومان عنوان شده که نسبت به سال قبل از آن ۴۸ 
درصد رشد داشته است. مبلغ هر خرید الکترونیکی به طور میانگین ۶۱۴ هزار تومان 
برآورد شده است. همچنین تعداد کل معاملات تجارت الکترونیکی بیش از سه 
میلیارد فقره بوده که نسبت به سال قبل ۱۷ درصد کاهش داشته است. برپایه این 
گزارش، معاملات الکترونیکی دولتی نزدیک به ۶۵۳ هزار میلیارد تومان بوده که 
نسبت به سال قبل ۱۱۶ درصد رشد داشته است. تعداد معاملات الکترونیکی دولتی 

بیش از ۴۲۱ هزار فقره بوده که نسبت به سال قبل ۲۲ درصد رشد داشته است.

رتبه ۵3 جهان و صعود ۷ پله ای ايران در شاخص 
جهانی نوآوری

معاونت تحقیقات و فناوری وزارت بهداشت اعلام کرد: رتبه ایران از ۱۶ به ۱۵ از 
نظر تولید علم در پایگاه علمی scopus ارتقا یافت و ایران با صعود هفت پله ای 
در شاخص جهانی نوآوری به رتبه ۵۳ جهان رسید. به گزارش وزارت بهداشت، 
معاونت تحقیقات و فناوری وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در گزارش 
عملکرد این معاونت به مناسبت هفته دولت، ارتقا رتبه ایران از ۱۶ به ۱۵ از نظر 
تولید علم در پایگاه علمی scopus و کسب رتبه ۵۳ جهان و صعود هفت پله ای 
ایران در شاخص جهانی نوآوری G Index Innovation Global طی ۱۶ ماه 
گذشته در سال ۲۰۲۲ را از جمله افتخاراتی عنوان کرد که از شروع دولت سیزدهم 

تاکنون کسب شده است.
در این گزارش اعلام شده است: از ابتدای دولت سیزدهم طبق ماموریت ویژه ای 
که از سوی وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی کشور به معاونت تحقیقات و 
فناوری محول شده است؛ تمام همت خود را بر حمایت از شرکت های دانش بنیان 
مراکز رشد و پارک های علم و فناوری در راستای ارتقاء کمی و کیفی آموزش و 
پژوهش جهت نیل به مرجعیت علمی و دستیابی به فناوری های نوین پزشکی قرار 
داده ایم. در ادامه آمده است: شورای عالی اخلاق، شورای عالی فناوری سلامت، 
شورای عالی تحقیقات سلامت، شورای عالی کمیسیون نشریات، شورای عالی 
اطلاع رسانی و راه اندازی قرارگاه تولید دانش بنیان حوزه سلامت در راستای اجرای 
سیاست های بالادستی وزارت بهداشت و همچنین جهت دهی به اقدامات و برنامه 
های معاونت شوراهای سیاست گذاری معاونت تحقیقات و فناوری ایجاد و احیا 
شده است. معاونت تحقیقات و فناوری وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در 
 copusS این گزارش ارتقا رتبه ایران از ۱۶ به ۱۵ از نظر تولید علم در پایگاه علمی
 G و کسب رتبه ۵۳ جهان و صعود هفت پله ای ایران در شاخص جهانی نوآوری
Index Innovation Global طی ۱۶ ماه گذشته در سال ۲۰۲۲ را از جمله 
افتخاراتی عنوان کرد که از شروع دولت سیزدهم تاکنون کسب شده است. در این 
گزارش تصریح شده است: افزایش ۴۳ درصدی تولید کالاهای سلامت محور در 
سال تولید دانش بنیان و اشتغال آفرین و اشتغال ۷۹۶۶ نفر در شرکت های دانش 
بنیان حوزه سلامت از دیگر اقداماتی است که در دولت مردمی آیت الله رئیسی رقم 
خورده است. در این گزارش آمده است: دانشمندان و پژوهشگران ایرانی با تاش و 
همت روزافزون خود در یکسال گذشته رتبه تولیدعلم کشور را به ۱۵ ارتقاء داده 
اند. میانگین سرعت رشد سالیانه تولید علم در کشور ۷٫۴۴ و در حوزه علوم پزشکی 

۸٫۳۳ است که نشان دهنده استمرار و شتاب فزاینده تولید علم در کشور است.

فعاليت يك هزار شركت دانش بنيان در صنعت آب و برق 
معاون تحقیقات و منابع انســانی وزارت نیرو گفت: بیش از یکهزار واحد 
دانش بنیان در صنعت آب و برق کشور مشــغول به فعالیت هستند. مریم 
کارگر نجفی افزود: شمار شــرکت های دانش بنیان فعال در صنعت آب و 
برق ۳۰ تا ۴۰ درصد در سال گذشته افزایش یافت. وی اضافه کرد: »بازار 
آب« یکی از طرح های پیشران برای مدیریت مصرف، افزایش بهره وری و از 
تکالیف وزارت نیرو است که با حمایت شرکت های دانش بنیان در حال اجرا 
است. کارگر نجفی بیان کرد: اجرای طرح »بازار آب« در سه استان خراسان 
رضوی، قزوین و سمنان به صورت آزمایشــی برنامه ریزی شد و اکنون در 

استان سمنان به عنوان سومین استان این طرح در حال اجرا است.
معاون تحقیقات و منابع انسانی وزارت نیرو با اشاره به اینکه تامین آب از وظایف 
اصلی وزارت نیرو است و مشارکت ذینفعان لازمه مدیریت مصرف است، یادآور 
شد: کشاورزان جزو بزرگترین مصرف کنندگان آب هســتند و طرح بازار آب 
طرحی ارزشمند برای مدیریت مصرف با همراهی کشاورز است. کارگر نجفی 
بیان کرد: کشاورز در طرح »بازار آب« میزان صرفه جویی مصرف آب را می تواند 
با قیمت رقابتی و عادلانه به فروش برســاند که در این شرایط هم کشاورز نفع 
می برد و هم کم آبی بخش صنعت رفع و به توسعه و اشتغالزایی در استان کمک 
می شود. به گفته معاون تحقیقات و منابع انسانی وزارت نیرو، حمایت مالی به 
شرکت های دانش بنیان فعال در صنعت آب و برق از طریق صندوق پژوهش و 
نوآوری وزارت نیرو و معاونت علم و فناوری رییس جمهوری با پرداخت تسهیلات 
انجام می شود. مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان سمنان هم در گفت و گو 
با خبرنگاران گفت: ۶ شرکت دانش بنیان در صنعت آب با شرکت آب منطقه ای 
استان همکاری دارند و برای همکاری با این شرکت های دانش بنیان فعال در 
صنعت آب حدود ۲۲ میلیارد ریال قرارداد همکاری امضا شــده است. محسن 
عسکری تصریح کرد: شــرکت های دانش بنیان در بخش های مختلف مانند 
اجرایی، اجتماعی، مطالعات و بازار آب با شرکت آب منطقه ای استان سمنان 
همکاری می کنند. مریم کارگر نجفی معاون تحقیقات و منابع انسانی وزارت 
نیرو به منظور افتتاح »دفتر کارگزاری بازار تبادل آب« در سمنان به این استان 
آمد. بنا به اعلام شرکت آب و فاضلاب استان سمنان در سال ۱۴۰۱، خروجی 
آب چشمه روزیه سمنان به عنوان منبع تامین آب این شهر از ۵۴۰ لیتر بر ثانیه 
در ســال ۱۴۰۰ به ۳۴۵ لیتر در ثانیه در ۱۴۰۱ کاهش یافت و اکنون استاندار 
 سمنان در اردیبهشــت ۱۴۰۲ اعلام کرد که خروجی آب به ۲۶۰ لیتر بر ثانیه 

کاهش یافته است.
طبق گزارش های سال ۱۴۰۱، ورودی آب چشمه گل رودبار از دیگر منابع 
تامین آب شهر سمنان نیز از ۱۶۰ به ۱۱۰ لیتر بر ثانیه کاهش یافت و در 
مجموع نیاز آب آشامیدنی استان ســمنان ۹۸۵ لیتر بر ثانیه، اما ظرفیت 
تامین آب استان ۸۳۰ لیتر بر ثانیه است. استان ســمنان با میزان بارش 
کمتر از میانگین و تبخیر بالاتر از متوســط کشور، ظرفیت محدود آبهای 
زیرزمینی، همچنان با مساله کمبود آب مواجه است و مردم چشم انتظار 

اقدام جدی برای این مساله هستند.

اخبار

معاون توسعه شرکت های 
دانــش بنیــان معاونــت 
علمی ریاســت جمهوری 
گفت: از زمــان نامگذاری 
سال گذشته تحت عنوان 
»تولید، دانش بنیان و اشتغال آفرین«، از سوی رهبر 
معظم انقلاب، بیش از ۴۰۰ اقدام به منظور حمایت 
از شرکت های دانش بنیان و رشد تولید دانش پایه 
برای وزارتخانه ها و دســتگاه های اجرایی کشــور 

تدوین به این مراکز ابلاغ شد.
رضا اسدی فر در حاشیه برگزاری نمایشگاه »روایت 
خدمت« که به مناسبت هفته دولت در محل دائمی 
نمایشگاه های بین المللی تهران در حال برگزاری 
است، درباره رویکرد دولت سیزدهم نسبت به شرکت 
های دانش بنیان گفت: نسبت به دولت قبل رویکرد 
مثبت تر بوده است به ویژه با نام گذاری سال ۱۴۰۱ 
با عنوان »سال تولید، دانش بنیان و اشتغال آفرین« 
از طرف رهبر معظم انقلاب یک اتفاق بی نظیری در 
این حوزه افتاد و ۱۲ وزارتخانه و دستگاه اجرایی در 
این زمینه برای خــود برنامه هایی طراحی کردند و 
بالغ بر ۴۰۰ اقدام برای این وزارتخانه ها و دستگاه ها 
طی آیین نامه ای تدوین و برای اجرا ابلاغ شد. اجرای 
برنامه ها شروع شده و اثرات اقتصادی آن به تدریج 

برای کشور مشخص می شود.
وی درباره ارتباط صنعت و دانشــگاه و نقش دانش 
بنیان ها گفت: ماهیت دانش بنیان ها مانند چسب 
دوطرفه ای است که صنعت و دانشگاه را به یکدیگر 
وصل می کنند. دانش بنیان ها غالبا توسط اساتید 
دانشگاه ها یا افراد تازه فارغ التحصیل از دانشگاه ها 
ایجاد می شوند که بخشی از فعالیت آنها در دانشگاه 
ها است و می توانند از مخزن منابع انسانی دانشگاه 

ها استفاده کنند.
اســدی فر افزود: از طرف دیگر شــرکت های آنها 
درگیر صنعت هســتند؛ بنابراین بهترین راه وصل 
کردن دانشگاه به صنعت توسعه شرکت های دانش 
بنیان است. دانشگاه و صنعت مستقیما به هم وصل 
نمی شوند و نیازمند یک واسط هستند که شرکت 

های دانش بنیان واسط این ارتباط هستند.
وی دربــاره اینکه تا چه حد اهــداف و برنامه های 
تعریف شده ذیل اســناد بالادستی در حوزه دانش 
بنیان ها محقق شده است نیز گفت: درصد محقق 
شــدن اهداف در حوزه های مختلف متفاوت است 
اما در مجموع رویکــرد مثبت و افزایشــی دارند. 
منابع معاونت در دوسال اخیر نسبت به سال های 
 قبل رشــد خوبی داشــته و منابع جدید برای آن 

پیش بینی شده است. معاون توسعه شرکت های 
دانش بنیان معاونت علمی و فناوری افزود: البته در 
حوزه صندوق نوآوری منابعی که برای سال ۱۴۰۱ 
پیش بینی شده بود، توسط سازمان برنامه و بودجه 
تامین نشد اما امسال شــروع خوبی داشتیم و قول 

های مثبتی هم داده شده است.
اســدی فر ادامــه داد: آن زمان که ۵۰۰ شــرکت 
عضو صندوق نوآوری بود، به این صندوق سه هزار 
میلیارد تومان اختصاص یافت. در حال حاضر ۱۰ 
هزار شرکت عضو این صندوق هســتند اما منابع 
صندوق در طول این سال ها نسبت به رشد شرکت 
ها افزایش پیدا نکرده بود که خوشبختانه در قانون 
بودجه ۱۴۰۲ مبلغ خوبی معادل همان ســه هزار 
میلیارد تومان دیده شــد و اگر امســال این مبلغ 
تامین شود، رشد جهشی در حوزه صندوق خواهیم 
داشت که  می تواند به نیازهای تامین مالی شرکت 

ها پاسخ دهد.
معاون توسعه شــرکت های دانش بنیان معاونت 
علمی و فنــاوری گفت: از ســال ۱۴۰۱ با تصویب 
قانون جهش تولید پوســت اندازی در حوزه دانش 
بنیان ها اتفاق افتاد که از مقوله شرکت های دانش 
بنیان وارد بحث اقتصاد دانش بنیان شدیم و علاوه 
بر شرکت های دانش بنیان که بالغ بر هشت هزار و 
۹۰۰ شرکت تایید شده اند، برای شرکت های بزرگ 
کشور زیرساخت هایی فراهم شد که آنها هم وارد 

حوزه دانش بنیان شوند.
وی اظهار داشت: با توجه به تصویب قانون جهش 
تولید، نظام ارزیابی به روز شــد و تغییراتی در آن 
ایجاد کردیم و به لحاظ اثرگذاری در اقتصاد کشور 
دسته بندی ها را ساده و کاربردی کردیم. اسدی فر 
افزود: در طول دو سال گذشته تعداد زیادی پروژه 
های بارِ اول در حوزه نفت و نیرو کلید زده شــد که 
یک به یک به نتیجه می رسند و اثرات اقتصادی آنها 

به زودی در کشور دیده می شود.

خودکفایی در تولید مــواد مورد نیاز 
واحدهای صنعتی

معاون توسعه شــرکت های دانش بنیان معاونت 
علمی و فناوری با بیان اینکــه بالغ بر یک میلیارد 
دلار واردات کاتالیــزور در ســال داشــتیم، ادامه 
داد: بــه عنوان نمونه در ۱۰ ســال گذشــته تمام 
صنایع مهم کشــور به ویژه در حوزه پتروشیمی و 
پالایشــگاه و واحدهای نیروگاهی و فولاد نیازمند 
محصول راهبردی بــه نام کاتالیــزور بودند اما به 
دلیل تحریم ها نمی توانســتیم این مــاده را وارد 
کشــور کنیم و در برخی اوقات تولیــد واحدهای 
نیروگاهی و پالایشگاهی متوقف می شد اما امروز 
به نقطه ای رســیدیم که این کاتالیزهــا در ایران 

تولید می شوند و صنایع کشــور به راحتی از آنها 
اســتفاده می کنند و هفت شــرکت خوب دانش 
بنیان در حوزه کاتالیــز داریم. اســدی فر گفت: 
در حــوزه داروهای راهبردی و صعــب العلاج هم 
با توجه به تحریــم ها با مشــکلاتی روبه رو بودیم 
در حالی که امروز به مقطعی رســیده ایم که می 
توانیم ادعا کنیم وارد جرگــه صادرکنندگان این 
حوزه شده ایم و شــرکت های خوبی داریم که در 
بازارهای منطقه ای عراق، روســیه، سوریه و حتی 
 بازارهای دورتری مانند آفریقــا و آمریکای لاتین 

نقش آفرینی می کنند.
معاون توسعه شــرکت های دانش بنیان معاونت 
علمی و فناوری افزود: چشم انداز این حوزه چشم 
انداز روشنی است و رشد فروش شرکت های دانش 
بنیان و اشتغال دانش بنیان از متوسط کشور بالاتر 
است. ما در ســال معمولا بالغ بر ۳۰ تا ۴۰ درصد 
در این حوزه فروش داریــم و در حال حاضر ۳۴۰ 
هزار نفر در شــرکت های دانش بنیان مشغول به 

کار هستند.
وی ادامه داد: در سال ۱۴۰۱ نسبت به سال ۱۴۰۰ 
تعداد شرکت های اضافه شــده بیش از صددرصد 
رشد داشــته اســت و امیدواریم این اتفاق امسال 
هم بیفتد تا بتوانیم در کنار بیشتر شدن شرکت ها 
اشتغال تخصصی، صادرات و ارزش آفرینی با رشد 
بیشتری داشته باشیم. اسدی فر گفت: حوزه دانش 
بنیان برای اینکه بتواند اقتصاد کشور را تحت تاثیر 
قرار دهد، نیازمند فکر دانش بنیان از سوی مسوولان 
است و بسیاری از مسائلی که در کشور به یک معضل 
تبدیل شده است، شــرکت های دانش بنیان می 

توانند برای آن راه حل پیدا کنند.
معاون توسعه شــرکت های دانش بنیان معاونت 
علمی و فناوری با بیان اینکه شــرکت های دانش 
بنیان در بحث یارانه نــان همکاری و کمک کردند 

نیز اظهار داشــت: البته هنوز راه حل صددرصدی 
در بحث یارانه نان نداریم اما شاید اقدامات انجام ۶۰ 
درصد دغدغه های دولت را در این زمینه توانسته 
کم کند و صرفه جویی زیادی برای دولت رقم بزند. 
وی افزود: همین مســاله می توانــد در حوزه های 
انرژی و صرفه جویی انرژی اتفاق بیفتد چرا که یکی 
از موضوعاتی که رهبر معظم انقلاب روی آن تاکید 
دارند، بحث شدت مصرف انرژی در ایران است که 
جایگاه خوبی ندارد و اینکه مصرف انرژی باید پایین 

بیاید و بهره وری را بالا ببرد.
اسدی فر با بیان اینکه راهکارهای خوبی به لحاظ 
کنترل برای افزایش بهره وری در حوزه آب، بنزین 
و گاز وجود دارد، گفت: اینها، حوزه هایی است که 
شــرکت های دانش بنیان می توانند در آن نقش 
آفرینی کنند. به شرط اینکه مطالبه لازم از سمت 
نهادهای مسوول وجود داشته باشد و ریل گذاری 

برای آن انجام شود.
معاون توسعه شــرکت های دانش بنیان معاونت 
علمی و فناوری درباره بیشترین درخواست شرکت 
های دانش بنیان از معاونت علمی نیز توضیح داد: 
بسته به سن شرکت ها و میزان بلوغ آنها، درخواست 
ها با هم تفاوت دارند. مسائل شرکت های کوچک 
بیشتر در زمینه تامین مالی، منابع انسانی و سربازی 
است و شــرکت های بزرگ بحث تسهیلگری های 
قانونی را دارند. اسدی فر خاطرنشان کرد: با توجه 
به محدودیت های مکانــی در غرفه معاونت علمی 
ریاست جمهوری دســتاوردهایی که در نمایشگاه 

آورده شده قطره ای از دریا است.
وی افزود: در طول سال، حدود ۶ نمایشگاه تخصصی 
برای حوزه های مختلف برگزار می شود و در آذرماه 
نمایشگاه مواد و تجهیزات آزمایشگاهی ساخت ایران 
برگزار خواهد شد که حدود ۴۰۰ شرکت تخصصی 

در این حوزه فعالیت دارند.

400 اقدام حمايتی دانش بنيان ها به دستگاه ها ابلاغ شد
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رویداد پاییزه شــرکت اپل برای ۱۲ سپتامبر )۲۱ 
شهریور( برنامه ریزی شده است که انتظار می رود 
محل رونمایی جدیدترین نســل آیفون باشد. این 
غول فناوری آمریکایی، دعوتنامه ها برای شرکت در 
این رویداد که در مقر اپل پارک در کوپرتینو برگزار 
می شود را ارسال کرده است. این دعوتنامه، گرافیکی 
شبیه ثانوس دارد که کلمه »واندرلاست« )به معنی 
علاقه شدید برای سیر و ســیاحت(، روی آن نقش 

بسته است.
آیفون ۱۵، قطع به یقین در قلب این نمایش بزرگ 

خواهد بــود. مدل جدید »آیفــون ایکس« ممکن 
است ارتقاهای بزرگی را برای این گوشی به همراه 
بیاورد. با توجه به روند فعلی مجموعه بازار، ممکن 
است راه زیادی تا تزریق هیجان لازم در پیش باشد. 
تحلیلگران وال استریت می گویند در شرایطی که 
بازار جهانی تلفن هوشمند دچار رکود شده است، اپل 
تلاش خواهد کرد با قابلیت های جدید در گوشی های 
پرچمدار خود، خریداران را به شوق بیاورد. اپل اخیرا 

از حق تعمیر گوشی که در حال حاضر به قوانین ایالت 
کالیفرنیا راه پیدا کرده، حمایت کرده است. تغییر 
جهت این شرکت در حمایت از حق تعمیر، ممکن 
است باعث شود این شــرکت از قابلیت قابل تعمیر 
بودن گوشی جدید، تعریف و تمجید کند. این یک 
تغییر جهت بزرگ از موضع همیشگی اپل محسوب 
می شــود اما اتفاقات عجیب و غریب مطمئنا روی 
داده اند. یک شایعه دیگر، شامل لبه های باریک تر 

و افزوده شدن قابلیت جزیره پویا به همه مدل های 
آیفون است.

انتظار می رود در این رویداد، ســری ۹ اپل واچ هم 
معرفی شود که احتمالا در ساخت آن از تراشه »ای 
۱۵ بیونیک« استفاده شده است. پیش بینی می شود 
نسخه عمومی سیستم های عامل iOS، macOS و 
watchOS همزمان منتشر شوند. بر اساس گزارش 
پایگاه فناوری تکِ کرانچ، همچنین این دومین فرصت 
بزرگ اپل برای نمایش هدست »ویژن پرو« پیش از 

عرضه آن در اوایل سال آینده خواهد بود.

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: در کشورهایی 
به وسعت جمهوری اسلامی ایران اجرای طرح شبکه 
اطلاعات ۱۰ سال زمان نیاز دارد که ما قصد داریم این 
حجم از کار را تا پایان سال ۱۴۰۴ انجام دهیم و در این 

مسیر نیازمند همراهی شهرداری ها هستیم. 
عیسی زارع پور در جلسه شورای اداری استان قزوین 
درخصوص شبکه ملی اطلاعات، اظهار کرد: متأسفانه 
در جامعه ما اجرای شــبکه ملی اطلاعات اینگونه در 
ذهن ها جانمایی شــده که پس از این طرح، اینترنت 
قطع می شود؛ در صورتی که ما با راه اندازی این شبکه 
قصد داریم در گســتره جمهوری اســلامی خدمات 
اینترنتی پرسرعت، با کیفیت و امن به مردم ارائه کنیم، 
در کشورهای پیشرفته نیز ایجاد چنین شبکه های دنبال 
می شــود.  وی تصریح کرد: در ابتدای دولت سیزدهم 
طرح شــبکه اطلاعات ۲۳ درصد پیشرفت داشت که 
خوشبختانه هم اکنون ۶۳ درصد پیشرفت دارد و این 
آمار به این معناست که در کمتر از ۲ سال توانسته ایم 
یک و نیم برابر شاهد افزایش در این طرح باشیم تا عدم 

وابستگی سرویس داخلی به بین المللی را رقم بزنیم. 
وی افزود: تاکنون برای بومی سازی تجهیزات کشور ۳ 
هزار میلیارد تومان هزینه کرده ایم و به دنبال راه اندازی 
شبکه پر سرعت در کل کشور هستیم.  وزیر ارتباطات 

و فناوری اطلاعات خاطرنشان کرد: برای دسترسی و 
سهولت ارتباطات مردم به شبکه ملی اطلاعات ۷ اپراتور 
را بســیج کرده ایم تا خدمات اینترنتی باکیفیت تری 
به مردم ارائه دهیــم.  وی عنوان کــرد: هم اکنون در 
۱۲۰۰ شهر اپراتور مشخص شــده، با ۴۰۰ شهرداری 
قرارداد منعقد شده و در ۱۲۰ شهر کار تجهیز به فیبر 
نوری آغاز و در ۲۰ شهر از این طرح بهره برداری شده 
است، به طور کلی هم اکنون برای ۳ میلیون و ۵۰۰ هزار 
خانوار امکان استفاده از بستر نوری فراهم شده است.  
این مسئول تأکید کرد: بر اساس مصوبه شورای عالی 
فضای مجازی تا سال ۱۴۰۴ باید ۸۰ درصد خانوارها و 
۱۰۰ درصد کسب وکارها با متوسط سرعت ۲۵ مگابیت  
برثانیه به اینترنت متصل شوند.  وی بیان کرد: شبکه 
ملی اطلاعات باید پرسرعت، باکیفیت و دارای محتوای 
بومی جذاب و متنوع باشد که مقرر شده تا پایان سال 
جاری پیشرفت این شبکه به ۷۵ درصد برسد و بخش 

قابل توجهی از مردم ایران به فیبر نوری متصل شوند.
وزیر ارتباطــات و فناوری اطلاعــات تصریح کرد: در 

کشورهایی به وسعت جمهوری اسلامی اجرای طرح 
شبکه اطلاعات ۱۰ سال زمان نیاز دارد که ما قصد داریم 
این حجم از کار را تا پایان سال ۱۴۰۴ انجام دهیم و در 

این مسیر نیازمند همراهی شهرداری ها هستیم. 
وی ادامه داد: از ابتدای شروع به کار دولت سیزدهم تا 
کنون قریب به ۵ هزار روستای با جمعیت بیش از ۲۰ 
خانوار به اینترنت پر سرعت متصل شــده اند و ۳ هزار 
روستا باقی مانده است که این روستاها نیز تا پایان سال به 
اینترنت پر سرعت متصل خواهند شد.  این مسئول تأکید 
کرد: در دنیای آینده تمام زندگی مردم بر مدار دیجیتال 
پیش خواهد رفت و در چنین شرایطی کشورهایی که 
دارایی دیجیتال نداشته باشــند از صحنه جغرافیایی 
دیجیتال دنیا حذف خواهند شــد.  وی گفت: امروز در 
همه کشورها مجهز بودن به یک شبکه بومی ارتباطات 
و اینترنت امر مهمی است، به طور مثال در کشور فرانسه 
در زمان اغتشاشات توئیتر برای مدتی قطع شد؛ پس از 
شهادت سردار سلیمانی در فضای پیام رسان خارجی که 
نام حاج قاسم را هشتگ می کردیم پست و پیام ها حذف 

می شد که این  موضوع نشان از اهمیت ارتباطات در نظام 
جهان است.  این مسئول بیان کرد: در تلاش هستیم که 
پلت فرم بومی با امکانات مناسبی فراهم کنیم تا مردم 
در مقابل پلت فرم خارجی پلت فــرم ایرانی را انتخاب 
کنند؛ پیام رسان ایتا در ابتدا ۳ میلیون کاربر داشت که 
هم اکنون به ۲۵ میلیون کاربر افزایش یافته است و به 
صورت کلی ۴۰ میلیون کاربر در شبکه اجتماعی داخلی 
فعال هستند.  وی گفت: کره جنوبی با وجود اینکه تابع 
سیاست های آمریکا است اما دسترسی به محتواهای 
هرزه نگاری را با هدف حفاظت از اخلاق و حریم خانواده 
مسدود کرده و تنها با تکمیل فرم سن و سؤالات دیگر 
اجازه را برای کاربران فراهم می کند و تمامی افراد اجازه 
ورود به این صفحــات را ندارند درحالــی که اینترنت 
کشور ما تا قبل از مرداد ۱۴۰۱ به واسطه خارجی بودن 
جستجوگرها دسترسی به این محتواها به راحتی وجود 
داشت که در دولت سیزدهم این دسترسی مسدود شد. 
این مسئول بیان کرد: سامانه دولت هوشمند یکی دیگر 
از خدمات دولتی است که امکانات بسیار گسترده ای 
دارد و تا کنون ۲۲ میلیون نفر وارد این سامانه شده اند؛ بر 
اساس قانون بودجه در سال جاری تمام استعلامات بین 
دستگاهی باید برخط باشد و تاکنون بیش از ۹۸ درصد 

از دستگاه ها به این سامانه متصل شده اند. 

مرکز تعاملات بین المللی معاونت علمی بنا دارد، یک هیات 
تجاری-فناوری را در هفته آخر مهرماه به شرق آفریقا اعزام 
کند. به گزارش معاونت علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش 
بنیان، این برنامه یکی از اعزام های مرکز تعاملات در سال 
۱۴۰۲ است که پیش از این به همراه برنامه های پاویون ملی، 
پذیرش هیات تجاری و حضور مستقل در نمایشگاه های بین 
المللی اعلام شده بود. گفتنی است که پیش از برنامه های 
اعزام، مطالعات کتابخانه ای و میدانی در کشورهای هدف 

انجام می شود. طی این مطالعات، حوزه های مناسب برای 
صادرات محصولات ایرانی شناسایی می شوند. در تحقیقاتی 
که در حوزه کشورهای شرق آسیا صورت گرفت، سه کشور 
اوگاندا، کنیا و تانزانیا برای اعزام شرکت های ایرانی انتخاب  
شــدند. حوزه هایی همچون ســلامت )دارو و تجهیزات 
پزشکی(، کشاورزی و دامپروری، ماشین آلات کشاورزی، 

صنایع غذایی و صنعتی مناسب ترین حوزه ها برای صادرات 
تعیین شدند.پرسشی که در این فضا مطرح می شود، این 
است که چرا توجه به بازار آفریقا اهمیت دارد؟ واقعیت این 
است که آفریقا، قاره ای با پنج درصد مردم ثروتمند و ۸۰ 
درصد مردم فقیر است و سهم کمی از پیشرفت و توسعه 
صنایع را به خود اختصاص داده اســت. از این رو، به شدت 

نیازمند واردات کالا و محصولاتی است که اتفاقا صنایع و 
شرکت های ایرانی به تولید آن ها دست یافته اند، از دیگر از 
مزایای قاره آفریقا مربوط به اتحادیه این قاره است.صادرات 
در آفریقا از طریق اتحادیه آفریقا صورت می گیرد و تعرفه 
صادرات در حوزه اتحادیه آفریقا صفر تعیین شــده است؛ 
یعنی اگر بتوانیم در یکی از کشورهای آفریقایی خط تولید 
ایجاد کنیم می توانیم با تعرفه صفر به دیگر کشــورهای 

آفریقایی عضو اتحادیه صادرات داشته باشیم.

اپل تا دو هفته دیگر از آیفون ۱۵ رونمایی می کند

اعزام هیات های تجاری و فناوری ایران به شرق آفریقا

زارع پور مطرح كرد:

تلاش برای راه اندازی شبکه اطلاعات تا پایان سال ۱۴۰۴


